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Lördagen den 2 Maj 1874.
Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades två protokollsutdrag för den BO sistlidne April.

Sedan Herr Grefven och Talmannen tillkännagifvit, att Herr 
Statsrådet Bergström anmält sig nu skola på Kongl. Maj:ts nådiga 
befallning till Kammaren aflemna en Kongl. proposition, framträdde 
Herr Statsrådet och öfverlemnade till Herr Grefven och Talmannen 
Kongl. Maj:ts nådiga proposition till Riksdagen, att den jernväg, som 
kommer att från Torpshammar eller annan punkt å den från Storvik 
uppåt gående stambanan anläggas till riksgränsen mot Korge, en 
norsk statsbana ifrån Trondhjem till mötes, må byggas bredspårig.

Den Kongl. propositionen blef härefter föredragen och hänvisad 
till Stats-Utskottet.

Upplästes två protokoll af följande lydelse:

År 1874 den 30 April sammanträdde Kamrarnes Valmän för att, 
jemlikt 71 och 73 §§ i Riksdags-ordningen, utse Riksdagens Fullmäk
tige uti Riksbanken jemte suppleanter för dem; och befunnos, efter 
valförrättningarnes slut, hafva blifvit utsedde till

Ordförande:
Grefve Lewenhaupt, Carl Magnus Casiinir, Kapten, med 48 röster.

Ofrige Fullmäktige:
Herr Arnberg, J. W., Filosofie Doktor, „ 47 „

„ Dufwa, Alfred Wilhelm, vice Häradshöfding „ 47 „
Herr von Ehrenheim, Per Jakob, f. d. Statsråd med 47 röster
Friherre Fock, Alfred Henrik Edvard, Expeditions

sekreterare ,, 47 „
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Herr Larsson, Liss Olof, i Westannor, Hemmans- 
egare

„ Linderoth, Carl Anders, Grosshandlare 
sedan en valsedel blifvit förklarad ogiltig.

med 47 röster 
„ 47 „

Suppleanter:
Herr Seippel, J. A., Grosshandlare med 48 röster

,, Rundbäck, Jöns, Ledamot af Riksdagens
Andra Kammare ,, 48 „

„ Rosenberg, G. M., Grosshandlare _ „ _ 48 „
sedan ordningen emellan dem blifvit genom lottning bestämd.

R. Tornerhjelm. C. A. Beck-Friis.
P. O. Ilörnfeldt. Emil Key.

År 1874 den 30 April sammanträdde Kamrarnes Valmän för att, 
jemlikt 71 och 73 §§ i Riksdags-ordningen, utse Riksdagens Fullmäk
tige uti Riksgälds-kontoret jemte suppleanter för dem; och befunnos 
efter valförrättningarnes slut hafva blifvit utsedde till

Ordförande:
Herr Carlson, Fredrik Ferdinand, f. d. Statsråd med 48 röster.

Öfrige Fullmäktige:
Herr Hierta, Carl Gustaf, Kapten 

,, Holmgren, Hjalmar, Professor 
,, Haeggström, Gustaf, Ledamot af Riksdagens 

Andra Kammare
,, Samzelius, Per, vice Häradshöfding 
,, von Stockenström, Carl Reinhold Polhem, 

Bruksegare
,, Warburg, Samuel, Grosshandlare

med 48 röster 
,, 48 ,,

48
48

48
48

??
?5

Suppleanter:
Herr Östergren, August, Revisionssekreterare med 48 röster

., Hederstjerna, Fredrik, f. d. Kapten „ 48 „
,, Adlersparre, Axel, Kommendör „ 48 ,,

sedan ordningen emellan dem blifvit genom lottning bestämd.
R. Tornerhjelm. C. O. Beck-Friis.

Emil Key. P. O. Ilörnfeldt.

Herr Grefven och Talmannen hemställde, att dessa protokoll 
skulle läggas till handlingarne samt Riksdagens Kansli-deputerade 
anmodas låta uppsätta och till Ivamrarne ingifva förslag till så väl 
förordnanden för de valde som ock underdåniga skrifvelser om valen 
till Kongl. Maj:t; hvilket bifölls.
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Herr Wijkander: Jag får anhålla om åtta dagars ledighet från 
riksdagsgöromålen, räknadt från den 7 dennes.

Denna anhållan bifölls.

Föredrogos men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet 
Konstitutions-Utskottets den BO sistlidne April bordlagda utlåtanden:

N:o 9, i anledning af väckt motion om ändring af 96 och 98 §§ 
Regeringsformen samt 32, 33, 34, 37, 55, 59, 68, 71 och 72 §§ Riksdags
ordningen; och

N:o 10, i anledning af väckt motion om ändring af 59 § Riksdags- 
' ordningen.

Vid föredragning af Bevillnings-Utskottets den 30 sistlidne April 
bordlagda memorial N:o 8, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga be
slut rörande viss punkt af Utskottets betänkande N:o 6, angående 
tullbevillningen, blef den i memorialet föreslagna voteringsproposition 
af Kammaren godkänd.

Vid föredragning af Banko-Utskottets den 30 sistlidne April bord
lagda memorial N:o 12, med förslag till omröstningsproposition i an
ledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut öfver Utskottets memorial 
N:o 11 rörande aflöningsstaten för Riksbanken m. m.; blef den före
slagna omröstningspropositionen af Kammaren godkänd.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Sär
skilda Utskottets den 30 sistlidne April bordlagda utlåtande N:o 4, 
i anledning af väckta förslag rörande ändring i Kongl. Förordningen 
om egors fredande mot skada af annans hemdjur och om stängsel
skyldighet den 21 December 1857.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Sammansatta 
Stats-, Bevillnings- och Lag-Utskottets den 27 och 30 sistlidne April 
bordlagda utlåtande N:o 2, i fråga om reglering af häradshöfaingar- 
nes löneförmåner och i sammanhang dermed föreslagna förändringar 
i förordningen angående stämpelpappersafgiften, äfvensom i anledning
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af vackt förslag om särskild dyrtidstillägg för år 1674 åt en del 
käradsköfdingar.

lista punkten.

Herr Statsrådet Bredberg: Då det för tillfället är mig ålagdt 
att förestå Justitiedepartementet och jag i följd deraf finner mig 
uppfordrad att, i den ringa mån det på mig kan ankomma, bevaka 
de intressen, som för detta departement och dithörande ärenden äro 
af vigt, har jag icke kunnat med likgiltighet se eller med tystnad 
förbigå den framställning, Utskottet i denna fråga gjort. Här behöf- 
ver icke vidlyftigt framhållas den stora vigten af landtdomarens kall 
för rättsskipningen, för samhället i allmänhet och för hela vårt natio- 
nela lif. Denne domare är icke allenast den ende lagfarne i våra 
underdomstolar på landet; han är ofta den ende lagfarne i hela dom
sagan; det är icke nog att han skall tillämpa lag och författningar, 
utan sedan gammalt har utbildat sig den föreställningen, att lian bör 
för befolkningen i sin domsaga vara eu faderlig vän och rådgifvare 
i hvarjehanda både allmänna och enskilda frågor. Yi känna det an
seende vår domarekorps under tidernas lopp förvärfvat sig och ännu 
med fullt fog innehar, och på samma gång som vi veta, att^ våra do
mares obesticklighet och rättrådighet äro ställda öfver allt tvifvel, 
måste vi tillika erkänna, att denna embetsmannakorps utmärker sig 
genom skicklighet i sitt kall och allmänt medborgerliga förtjenster. 
Till en sådan lycklig ställning har väsendtligen bidragit, att härads- 
höfdingarnes ekonomiska bestånd varit något så när tillgodosedt. 
Deras inkomster hafva väl, såsom Herrarne känna, hufvudsakligen 
bestått i sportler, men i allmänhet varit tillräckliga på en tid, då 
lefnadskostnaderna icke voro så dryga som nu. Tiderna hafva emel
lertid förändrats och klagomål försports öfver den ojemna fördelnin
gen af inkomsterna, hvilken förorsakat, att, då åtskilliga^häradshöf- 
dingar haft eu riklig och god utkomst, andra deremot haft föga mer 
än nätt och jemnt så mycket att de kunnat berga sig. Detta kan 
icke vara fördelaktigt. Häradshöfdingarne böra vara i en sådan ställ
ning, att de icke i sin verksamhet förlamas af näringsbekymmer, icke 
alltför mycket bero af tillfälliga vexlingar i sportelinkomster, och 
att de i ekonomiskt hänseende stå i jemnbredd med den förmögnare 
delen af domsagans innevånare.

Att bibehålla de goda förhållanden, som vi i afseende på vilkoren för 
landtdomares gagneliga verksamhet haft, synes mig vara en samvets
sak icke allenast för Regeringen, hvars organer de äro i afseende på 
rättsskipningen, utan äfven för hela befolkningen, hvars vigtigaste 
angelägenheter till stor del äro lagda i domrarnes händer. Regerin
gen har derföre trott sig kunna påräkna hos Riksdagen en välvillig 
samverkan, för att bereda dem en bättre ställning, än nu flerestädes 
är fallet. Den komité, som varit tillsatt för detta ärendes utredning, 
har i sådant hänseende yttrat sig på ett sätt, som synes påkalla eu 
synnerlig uppmärksamhet. Det heter nemligen i komiténs betänkande, 
bland annat:

Det
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“Det var antagligen behjertandet af nu anmärkta förhållanden, 
som i fordna dagar verkade derhän, att man lät sig angeläget vara 
att gifva häradshöfdingarne eu i ekonomiskt hänseende mycket fram
stående ställning, och ganska visst är, att om den förändring till ett 
sämre, som under senare tider på många ställen inträdt, icke med 
allvar motarbetas, samhället kommer att deraf lida på mångahanda 
sätt. För utmärktare förmågor, icke minst bland jurister, finnas nu 
för tiden vida mera lockande utsigter, än som erbjudas den, hvilken 
efter en dyr akademisk kurs beträder den bana, som leder till en 
föga inkomstbringande domsaga, den han i bästa fall kan hoppas 
uppnå först vid 40 års ålder eller ännu senare, efter det han ditin
tills nödgats arbeta såsom enskild! biträde åt än den ena, än den 
andra domaren mot eu aflöning, som i många fall knappast uppgår till 
rara dagars dränglön er. I afseende å befordringsväsendet är det nem
ligen så stäldt, att de jurister, som mera uteslutande tjenstgöra på 
landet, mycket sällan hafva att förvänta den tidigare befordran inom 
Justitierevisionen eller Hofrätterna. som vanligen endast kommer 
dem till godo, hvilka från början egna! sig åt tj eu stgör ingen inom 
dessa verk.

Ofverväger man alla dessa förhållanden och dertill besinnar, 
att häradshöfdingarne icke, såsom de flesta andra domare, åtnjuta nå
gon semester eller, derest de af sjuklighet eller ålderdom blifva ur
ståndsätta att sjelfva förvalta sitt embete, hafva att påräkna ringaste 
bidrag af staten till vikaries aflönande, så lärer det ej kunna förne
kas, att hänsynen ej mindre till de billiga anspråken af dem, som 
lönlöst offrat sina bästa år för att bereda sig till det ansvarsfulla 
kallet såsom landtdomare, än äfven samhällets välförstådda intresse på
kallar en väsendtlig förbättring i de förhållanden, som, företrädesvis 
genom den långt drifna domsageklyfningen, på senare tider inträdt. 
Ännu finnas visserligen ej få häradshöfdingar, som hafva ej blott till
räcklig, utan öfverflödig inkomst, men många åter hafva deri så knapp, 
att det verkligen må väcka förundran, att den på senare tider ej alldeles 
exempellösa skandalen, att. konkursdomaren sjelf gör konkurs, eg oftare 
inträff åt1'.

Så skildras ställningen af personer, som från olika synpunkter 
böra kunna känna denna sak, nemligen af män, som sjelfve äro landt
domare, af Riksdagens Justi.tie-ombudsman och en representant äfven 
från allmogen. Med hänseende härtill har Regeringen funnit sig upp
fordrad att söka så snart som möjligt afhjelpa de fel, som finnas, och 
förekomma de vådor, som kunna uppstå, om ett sådant förhållande 
får oafbrutet fortgå. Utskottet har också, såsom af dess betänkande 
synes, funnit “en reglering af domrarnes inkomster i den riktning 
Kong!. Maj:t föreslagit vara lämplig, med afseende derå att en del 
domare hafva öfverflödig och en annan otillräcklig inkomst, icke all
tid afpassad efter arbetet", och har härvid ansett grundsatserna af 
sportlernas afskaffande, utom till den del, som motsvarar förvaltnings
kostnaderna för domsagorna, af boställenas indragning och aflönin- 
gens fördelning i lön och tjenstgöringspenningar böra följas; men 
sedermera anser Utskottet “en ytterligare utredning erfordras dels

Riksd. Prat. 1874. 1 Afd. U Rand. 8

m



114 Den 2 Maj.

angående de vid domsagorna nödiga förvaltningskostnader ock dels 
huruvida tjenstgöringspenningarne äro bestämda på tillförlitliga grun
der och i vissa domsagor kunna anses tillräckliga för en vikaries 
aflöning".

Således åter en “utredning“.' Huru denna skulle ske, antydes i 
fortsättningen, och det synes vara från Hofrätterna, som Utskottet 
väntar att ytterligare upplysningar skola hemtas. Hofrätterna äro i 
tillfälle att kunna mycket noga kontrollera domrarnes verksamhet, i 
hvad den omfattar de judiciela göromålen, och tillse, att lagskipnin- 
gen går sin jemna gång; men om den del åt domrarnes verksamhet, 
som består i bokföring af inkomster och utgifter torde Hofrätterna 
ega föga kännedom eller tillfälle att förvärfva någon sådan. Kong!. 
Maj:t har på denna grund och efter de uppgifter, som blifvit från de olika 
domsagorna lemnade åt komitén och der bearbetade, ej heller ansett 
Hofrätternas hörande vara af behofvet påkalladt. Jag fruktar, att 
den utredning, Utskottet föreslagit, i det hela torde vara liktydig med 
ett uppskof och ett uppskof, som kan blifva ganska långt; tv ej ringa 
tid och arbete måste erfordras, om här sättas i rörelse alla de kraf
ter, som kunna anlitas för inhämtande af upplysningar, och natur
ligtvis äfven för de vederläggningsförsök, som derefter icke lära ute
blifva. Uppskofvet kan vara kärkommet för en och annan, kanske 
för en och annan ort, som gerna ser sin domare i en fördelaktig ställ
ning; men för det stora allmänna intresset kan det icke vara annat 
än menligt, ty det allmänna intresset fordrar, att lagskipningen öfver 
ålit är i sådana personers händer, att de, utan att dragas derifrån af 
andra bestyr eller näringsbekymmer, kunna sköta sitt kall väl. .lag 
skulle derföre för min del anse ett sådant dröjsmål vara föga väl
betänkt och kunna medföra ganska stora olägenheter; och om ett 
eller annat misstag skulle kunna upptäckas i de siffror, som blifvit 
lagda till grund för Kongl. Maj:ts proposition, så föreställer jag mig, 
att, huru än den åsyftade utredningen göres, man icke kan undgå, 
att äfven dervid något dylikt fel i afseende å detaljerna kan uppstå. Men 
ett vida mera betydande fel vore, om en stor de! af våra domare, 
som framför andra böra vara upphöjda öfver ekonomiskt beroende 
och deraf uppstående frestelser, lemnades ännu längre i det betryck, 
som nu hotar eller redan förefinnes.

Jag har här icke rättighet att framställa något yrkande; men 
jag anhåller att få lägga Kammaren på hjertat hvad jag i korthet 
sökt framställa och som är vidlyftigare utveekladt i komiténs be
tänkande äfvensom i Kong!. Maj ds proposition samt till sina grun
der erkändt äfven af Utskottet; och jag anhåller, att Kammaren måtte 
noga betänka, om det icke är anledning att snart taga det steg, 
som Kongl. Maj:t föreslagit. Jag ville i det längsta hysa det hopp, 
att detta nu skulle inträffa; men då jag finner, att icke någon reser
vation mot förevarande punkt i sådan syftning blifvit af denna Kam
mares ledamöter i Utskottet framställd, skulle det emellertid vara 
lugnande att se, om åtminstone den reservation, som åtskilliga af 
dem afgifvit, blefve antagen, hvarigenom eu hjelp komme de svagast 
.aflönade häradshöfdingarne till godo.
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Herr Caspersson: Jag skall icke upptaga Kammarens tid
med någon utförlig diskussion i denna fråga. Jag tror, att det är 
bättre om jag det icke gör. Jag vill endast i korthet angifva de skal, 
som föranledt mig att reservera mig mot Utskottets motivering af 
denna punkt. Det har nemligen hufvudsakligen varit med afseende 
på boställena. Det har blifvit en allmän tanke, att det skulle 
vara skadligt, att häradshöfdingarne vore försedde med boställen. 
Jag har icke derför hört uppgifva» några skal; men jag förmodar, 
att man derför åberopar hvad Kammar-kollegium i sitt utlåtande för 
flera år sedan anfört. Kammar-kollegium ansåg nemligen det vara 
olämpligt och Underligt för häradshöfdingarnes embetsförvaltning att 
bruka jorden på sitt boställe. Jag tror icke, att man kan föreställa 
sig, att en häradshöfding kan från morgon till afton sitta instängd 
på sitt rum, utan han måste väl också något röra sig i friska luften, 
och om han då på samma gång tillser sitt boställe, torde deri icke 
ligga något ondt. Man har vidare sagt, att ett boställe skulle skötas 
bättre, om det utarrenderades; men detta motsäges_ af erfarenheten. 
Jag tror, att ganska få utarrenderade boställen blifvit skötta lika väl, 
som dem häradshöfdingarne haft under eget. bruk. Vidare har man 
sagt, att en häradshöfding skulle vara okunnig i jordbruk. Detta är 
nog möjligt; men om så är förhållandet, är det nödvändigt för honom 
att så snart som möjligt förskaffa sig insigter deri; tv huru skall han 
väl annars kunna hålla en egodelningsrätt eller förrätta husesyner 
på andras boställen samt bedöma, om ett boställe blifvit val häfdadt 
eller icke, då han icke vet huru sådan häfd skall ske. _ Huru skall 
han väl kunna vid egograderingar uppskatta de olika jordmånerna 
och vid skiftenas planläggning på lämpligt sätt indela jorden. För 
min del tror jag, att det är i det allmännas intresse, att häradshöf- 
dingen eger eller förvärfva!' sä mycket som möjligt insigter i jord
bruk. Han behöfver veta mycket annat, än som inhemtas af lag
boken och lagsamlingarne, och i första rummet får han icke vara 
okunnig i jordbruk. Det skulle i min tanke vara en stor fördel, om 
hvarje häradshöfding vore jordbrukare.

Då jag det oaktadt har instämt i Utskottets mening, att bostäl
lena böra indragas, har det varit på den grund, att de flesta bostäl
len äro sä beskaffade, att de icke kunna af häradshöfdingarne sjelfve 
bebos och brukas, och således icke äro för dem af någon väsendtlig fördel. 
Ett annat förhållande inträffar med de få boställen, som äro försedda 
med bostäder för häradshöfdingarne. Särskildt vill jag nämna, huru 
förhållandet är med det boställe, jag innehar, hvithet kommer att 
indragas först efter min afgång, hvadan man icke må tro, att min 
rätt är här i fråga. Det har icke någon bostadsbyggnad, utan hä- 
radshöfdingen bor i tingshuset, hvarest han har rum åt sig upplåtna 
af häradsboarne; deremot saknar han andra uthus än de, som till
höra bostället, och de som tillhöra tingslaget och bostället ligga sam
manblandade. Om nu detta boställe skalle utarrenderas, måste en 
arrendator uppföra bostad åt sig och flytta bagarstugan, som ligger 
så, att han icke kan begagna den, om han får ny boplats; vidare 
måste häradshöfdingen åter uppbygga stall samt vagn- och vedbod, 
hvilka jag nu byggt nya, men måste till arrendator! afträda. En
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del af husen äro beräknade för ett så stort hushåll, som en härads
höfding har; men som naturligtvis icke en arrendator behöfver. Det 
skulle således blifva en ganska känbar utgift både för domaren och 
för kronan, om detta boställe indroges; ty arrendator!! kommer icke 
att bygga på egen bekostnad, utan det komme att minska arrendet. 
Sjelfva bostället är icke af någon betydenhet; det är uppskattadt till 
10,000 R-.dr. eller motsvarande en årlig inkomst af 500 jj:dr. Ur 
ekonomisk synpunkt är det således icke maktpåliggande, om det in
drages eller icke; men det kan hafva andra olägenheter, såsom t. ex. 
att man icke har tillgång på skjuts. Man har nemligen en half mil 
till närmaste gästgifvaregård och får således skicka bud >/8 mil bort 
och '!■> mil hem hvarje gång man behöfver hästar. Det finnes fall, 
der boställena undantagsvis böra bibehållas, och jag tror icke, att 
man bort i motiveringen betona, att man icke o vilkorligt godkänt 
Kongl. Maj:ts förslag att indraga alla boställen. Jag anser nemligen, 
att man, med uttalande af principen, bort lemna detaljerna åt Kong! 
Magt, för att i hvarje särskild!; fall pröfva, om skäl förefunnes att 
ett boställe borde bibehållas.

Hvad beträffar frågan om lönen* indelui/nii i fast lön oeh tjenstqö- 
nngspehHriii/ar, har jag icke något emot denna indelning, .lag tror. 
att den äfven kan hafva sina fördelar; men då man har begärt en 
ny utredning, och således nya kombinationer kunna komma i fråga, 
tror jag icke det är nyttigt att i detta fall för mycket binda hän
derna på hvarken Riksdagen eller Kong!. Maj:t. Jag tror, att det 
är nog att man godkänner sjelfva grundsatsen, och att det hade varit 
skal att utesluta de ord. som i motiveringen förekomma, på det att. 
beträffande löneregleringsfrågan, Kong!. Maj:t och Riksdagen måtte 
hafva fria händer att förfara på sätt lämpligt synes.

Detta är i korthet motiven till min reservation, och bär jag an
sett mig böra lemna Kammaren del deraf; utan att vidare inlåta mig 
på öfriga frågor, som möjligen kunna beröra mina egna intressen.

Herr Fröman: 1 den komité, som utarbetat förslaget till ny
reglering af häradshöfdingarnes löneförmåner, bär jag varit ledamot, 
men, såsom komiténs utlåtande gifver vid handen, blef den mening, 
jag omfattade, icke i sin helhet understödd af någon utaf komiténs fyra 
öfriga ledamöter. Men då af dessa två och två både mot hvarandra 
stridiga åsigter. var det nödvändigt, på det att erforderlig pluralitet 
skulle vinnas och såmedelst ett resultat af komitéarbetet ernås, att 
jag öfvergick till någondera af dessa olika meningar, och jag slöt 
mig då till den, som var min åsigt närmast. Jag inträdde ikomitén 
med en bestämd förkärlek för sportelsystemet, så användt nemligen, 
att med sportlerna borde betalas endast häradshöfdingarnes arbete; 
ty lösen för fastebref och bouppteckningar m. m.. eller i allmänhet 
de inkomster, som erhållas utan att vara ersättning för ett bestämdt 
arbete, ansåg jag gerna kunna utbytas mot fast lön. Fördelarne och 
olägenheterna af sportelsystemet bär komitén i sitt utlåtande utveck
lat, och jag behöfver derföre icke med någon vidlyftighet orda derom. 
Jag vill dock tillkännagifva hvad som i detta fall varit för min öf
vertygelse bestämmande. Med den nuvarande domstolsorganisationen 
är det, i min tanke, omöjligt för en domare att ensam sköta sitt
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embete, och på eu gång vara domare, expeditör och renskrifvare. Vid 
sådant förhållande, är det gifvet, att han behöfver ett biträde; och 
detta biträde skall betalas. Om nu arbetet vore. bestämdt och alltid 
lika, det ena året som det andra, vore det oek lätt att bestämma, 
huru stort arvode detta biträde skulle erhålla, och det vore då det
samma om det utbetaltes af domaren eller af staten: men då sa icke 
är förhållandet, utan, enligt hvad litet hvar har sig bekant, göroinå- 
ien skifta både i mängd och svårighet icke allenast år från år, utan 
äfven från ting till ting, blir det renta! omöjligt att på. förhand be
stämma ett visst arvode, ty det skulle i de flesta fall blifva antingen 
för högt eller för lågt. .Sättes det för högt, skall det ej dröja länge, 
innan missnöje spörjes; sättes det åter för lågt och bestämmes för en 
längre tid, så kan det inträffa, då domaren för berörda arvode icke 
kan skaffa nödigt biträde, att arbetet helt och hållet, åt stannar eller 
åtminstone försenas. Sportelsystemet åter har det afgjorda företrädet, 
att betalningen följer med arbetet, ökas och minskas med detta. Det 
är domarens eget intresse, att ärendena gå sin jemna gång, ty då in
flyta äfven inkomsterna ordentligt, och för detta ändamål anskaffar 
han opåmint tillräckligt arbetsbiträde. Detta system torde val ock 
kunna sägas vara det naturligaste,det följes derföre ock af. hvarje 
arbetsgifvare inom näringarne och det industriela li.lvet; och jag^till- 
låter mig upprepa det vackra vitsord ifrågavarande system erhåller 
i följande yttrande af 1841 års lagberedning: “J)et.är egentligen
genom frivillig arbetsamhet som häradsrätternas göromål hittills 
blifvit skötta. Om frivilligheten upphör, så finnes ej. annat att 
sätta i dess ställe, än tvång och straffhot; och detta blir utan allt 
tvifvel otillräckligt. Det maskineri, som så till s.agandes gått af sig 
sjelf genom den egna fördelens drifkraft, är för vidlyftigt, att kunna 
af åklagaremakten oupphörligen i alla dess delar öfverskådas och 
genom tvångsmakt hållas i gång. Det är den naturliga, kloka in
rättningen, som hittills underhållit lifvet i dessa domstolars verksam
het; men fruktansvärdt skall det stora problemet af denna verksam
het icke lösas genom något stränghetens hjelpmedel,, och förspillan
det af det verksamma medlet vore således eu oersättlig förlust. Huru 
litet som genom åtal eller något tvångsmedel kunde uträttas emot. 
ett sådant förhållande, visar sig uppenbart, och dess afhjelpande vore 
ej att påtänka annorlunda, än att arbetet minskades genom domsa
gornas delning. Men denna utväg att minska arbetet skulle allt 
framgent blifva ganska bekymmersam, då efterhand allt flera ansök
ningar derom vore att förvänta, i följd af växande ^folkmängd och 
förmögenhet samt allt mer invecklade industriela förhållanden, hviska 
alla samfäldt bidraga att öka lagskipningens sysselsättningar. I stäl
let att alla förändringar härutinnan hittills icke vållat någon olägen
het i detta afseende, och den mera sysselsatte landtdomaren aldrig 
klagat, att han vore vanlottad; skulle då vid dessa befattningar, vida 
mer än vid någon annan af statens tjänster, uppkomma en orolig 
täflan att få löner och göromål jemkade, till afhjelpande af oupphör
ligen återkommande ojemnheter, och nya statsanslag för Justitie
departementet alltjemt blifva oundvikliga".

Inom föreberörda komité var man ock ense derom, att sportler 
borde bibehållas i fråga om betalning för häradshöfdingarnes arbete.
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men dervid var svårigheten att finna, huru mycket af sporti erna som 
borde för sagda ändamål bibehållas; och, som det synes af komiténs 
utlåtande, var det derutinnan som de båda omnämnda åsigterna vä
sendtligen skilde sig. Då nu förfäktaren af de olika åsigterna ville 
i möjligaste måtto söka göra sin mening gällande, verkställdes en 
mängd kalkyler, efter de uppgifter, som komitén från häradshöfdin- 
garne fått emottaga. Rörande dessa uppgifter må jag i förbigående 
nämna, att de, enligt deras författares eget uttalade omdöme, finge 
anses såsom endast approximativa. Våra landtdomare äro nemligen 
af sina göromål så upptagna, att man icke kan begära, att de skola 
hålla något fullständigt bokhålleri öfver sina. inkomster och utgifter. 
Tillika hade man vid kalkylernas uppgörande att tillgå statistiska 
tabeller från förflutna år, men äfven dessa kunde icke annat än gifva 
en ganska oviss grund för beräkningarne, just till följd af den vex
ling i göromålens mängd och beskaffenhet som vid domstolarne under 
olika år eger ruin. Dessa voro materialierna för kalkylerna; och re
sultaten af dem, ju mer de skilde sig från hvarandra, då de framgingo 
ur de olika beräkningssätten, desto mera otillfredsställande förekommo 
de mig, och desto mera insåg jag nödvändigheten att så litet som 
möjligt rubba de bepröfvade sportelsatserna. Jag erinrade mig der
vid ett antagande, som jag ofta hört upprepas och af många domare 
ä landet bekräftas, att dombokslösen endast betalar arbetet eller, som 
komitén kallar det, förvaltningskostnaden. Af denna orsak ville jag. 
såsom närnndt är, behålla dessa sportler till det belopp, de nu äro i 
expeditionstaxan bestämda. Jag föreställde mig, att. om på detta sätt 
förvaltningskostnaderna betäcktes, lösen för lagfarter och bouppteck
ningar ersattes med fäst lön, hvars belopp lämpades efter ett medium 
af de inkomster sistnämnda lösen under en följd af år gifvit, skulle 
hela regleringen af häradshöfdingarnes löneförmåner kunnat på et 
mycket enkelt sätt verkställas. Den enda betänkligheten härvid var, 
att, i följd af den under de sista årtiondena kanske nog långt drifna 
klyfningen af en del domsagor, dessa på sina ställen icke förmådde 
med nyss uppgifva inkomster anständigt försörja sina häradshöfdin- 
gar. Detta missförhållande hade dock kunnat genom statsanslag af
hjelpa^. Att staten härigenom skulle tillskyndats någon väsendtlig 
uppoffring tror jag så mycket mindre, som dels alla häradshöfdinge- 
boställena, enligt komiténs enhälliga åsigt, skulle indragas till staten, 
och deras utarrendering på längre, bestämda tider, såsom med sta
tens fästa egendomar kunde ske, utan tvifvel komme att inbringa för 
staten vida större inkomster än komitén beräknat: dels staten skulle 
få i sin makt att förvandla den hittills till häradshöfdingarne utgå
ende lösen för fastebref och bouppteckningar till en afgift i stämpel- 
papper, hvilken kunde efter behag ökas, men i allt fall, synnerli
gast derest lagfart å ärfd fastighet komme att föreskrifvas, äfven 
efter nu gällande grunder helt visst skulle bereda staten en allt 
större och större inkomst.

Detta var min ståndpunkt, när komitén afslutade sina arbeten. 
Sedan den tiden hafva förhållandena förändrat sig. Kong! Maj:t 
har för sin nådiga proposition lagt till grund minoriteters åsigt inom 
komitén, och denna har äfven vunnit Utskottets bifall. Det finnes
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alltså icke ringaste hopp om framgång för mm särskilda mening, men 
lag bör emellertid betyga Utskottet mm tacksamhet derför, att sport
erna icke blifvit helt och hållet borttagna. Detta tror jag nemligen 
icke kunde ske. förr än eu total omorganisation af domstolar^ egt 
ruin. antingen i den riktning, att domsagorna göras sa. små, att do
maren ensam kan sköta göromalen, eller och genom inrättande åt 
kollegiala domstolar. Jag torde likväl knappt behöfva fasta Kamma
rens uppmärksamhet på de betydliga kostnader en sådan omorgani
sation skulle föranleda Hvad nu beträffar, det , lrufvudsakligaste mo
tivet för Utskottets förslag till underdånig skrifvelse, med begäran 
om vidare utredning i ämnet, får jag Öppet bekänna min åsigt, att pa 
utredningens väg icke mycket mer än hvad som redan ar åstadkommet 
står att vinna genom Hofrätternas hörande, ty dessa kunna icke hafv a 
bättre materialier för sakens noggrannare bedömande än komiten hade. 
Skulle man ock förutsätta hos Hofrätterna ep närmare kännedom om 
eu eller annan domsaga, så att derigenom mahanda ett eller annat åt 
komité» begånget misstag kunde biifva rattadt, sa ar de. lika san
nolikt, att nya sådana skulle komma att begås; tv det ai klait. att. 
så vexlande som göromål en äro vid Häradsrätterna^ det måste vara 
omöjligt, att träffa det fullt riktiga vare sig i truga om arbetets 
mängd eller dess skäliga godtgörande. Och skulle ett antagande i 
dessa afseende» vara riktigt det ar, da det gores, sa innebar detta 
icke någon säkerhet att det så skall förblifva ens under de närmast 
följande åren. Sådant måste alltid förhållandet blifva nar man pa 
förhand skall fastställa en bestämd aflöning för ett arbete, hvars om
fattning ej är på förhand känd; hvaremot sportelsystemet. jag bei 
Herrarne 'ursäkta att jag ännu en gång återkommer till ram älskling.- 
tanke — egen den fördel, att de inkomster, det gifver noga råtta sig 
efter- det arbete, som skall betalas. Släpper man ur händerna denna 
utväg att låta lönen utgå i noggrant förhållande tlU arbete^ ““stae 
man äfventyra, att arbetet afstanna» eller forsenas. Emot de. störa 
fördelar, som enligt min tanke sportelsystemet egen, synas mig o a- 
genheterna vara ganska ringa, och den hufyudsakliga mvandningen 
deremot, eller att genom dess tillämpning sa olika, inkomster skulle 
uppstå för häradshöfdingarne i olika domsagor och i samma domsagor 
under olika år, förfaller, när sportlerna icke anvandas till annat an 
att dermed betala arbetet, och deremot i fast lon, pa satt ofvan 
blifvit antydt, förvandlas lösen för fastebref och bouppteckningar.

Om nu deri åsigt skulle göra sig gällande, att ett uppskot med 
hela saken bör ega rum, får jag tillstå, att jag deremot icke skulle 
hafva något att invända; ty onekligen maste det för Riksdagen, med 
den mängd af andra göromål, som nu upptager dess tid, vara nära 
nog omöjligt att sätta sig in i eu så oförberedt påkommen och 
vidt omfattande fråga som denna. Jag tror derföre, att en betanke 
tid icke skulle vara utan sm nytta, men för ett sadant uppskof skulle 
jag vilja uppställa såsom ett oeftergifligt vilkor, att Riksdagen under 
tiden lemna? ett särskild! anslag till löneförbättring åt de svagast aflo- 
nade häradshöfdingarne, ty, på sätt redan ar upplyst uti komitens 
betänkande, äro många af bemälde haradshofdingars stallning i hög 
grad behjertansvävd. och då alla andra embets- och tjensteman blifvit

Den 2 Maj.



3 20

ibågkomna i detta afsende, höra dessa häradshöfdingar ej glömmas. 
Uet tinnes troligen icke någon i denna Kammare, som lekte till fulla 
uppskattar vigten och betydelsen af landtdomarens maktpåliggande 
och modosamma embete _ och inser angelägenheten deraf att desse 
tjensteman till och med framför andra hållas ekonomiskt oberoende
Sill! it! fra“atalla någ°t a»»»* yrkande, än att, i fall Kammaren 
fatalier Utskottets framställning om hufvudfrågans undanskjutande 
tills vidare, Kammaren måtte fatta sitt beslut i enlighet med den 
reservation, om hvilken flere af Kammarens ledamöter förenat sig 
och som gar derpå ut. att ett anslag lemnas till förbättring i de 
svagast aHönade häradshöfdingarnes vilkor.

Herr Bennieh: Ingen af denna Kammares ledamöter torde tin- 
nas, som icke delar den förste talarens uppfattning om vigten af 
landtdomarens kall och nödvändigheten att tillse, att icke detta kalls 
utödande lemnas lönlöst eller så illa aflönadt, som för närvarande 
pa manga stallen ar förhållandet. Det är af komiténs betänkande 
adagalagdt. huruledes de nuvarande häradshöfdingarnes aflöning skif- 
htfvfp i 1 .oändlighet, så att det finnes häradshöfdingar. som
hafva en behållen inkomst af föga mer än 2,000 R:dr, under det andra 
aradshofdmgar finnas, hvilkas behållna inkomst öfverstiger 10,000 

iv.dr. Att en häradshöfding med de ansvarsfulla pligter, som honom 
ahgga, icke kan anses skäligen aflönad med 2 å 3,000 R:dr under
Kammare116 ?T°m Kai} 01fJ!i?en finnas olika meningar i denna
rZri trd,e -hanSe-ndet de,t lcke heller inom Utskottet någon 
egenthgt skiljaktig mening. Det erkändes allmänt, att det här förelåg
rörde1 °ch vl°tlgf beh°h som borde afhjelpas; men skiljaktigheten 
orde sig om sattet, hvarpå detta skulle ske och huruvida sportel

systemet äfven i den inskränktare grad, som det enligt Kong]/Mai ts
bo?5eS,he°lf nT ,bMiefhal!ef' kunde anses gagneligt, eller om det i&e 
borde helt och hållet aiskaffas. Knappast någon talade för sportel-
systemet i dess nuvarande omfattning. Jag får säga att iaa- hör till 
dem, som icke ställa högt den aflöningsmetod, hvilken består i spoit- 
vevfe«åCml lag /ri^ar.’ a!t’ om det icke verkar på tjenstinnehafvarens 
samhet hnti ^ atminf,one „yerk^ på föreställningen om hans verk' 
samhet och domaremakten far, såsom Cesars hustru, icke ens kunna 
misstankas. Sa vida sportelsystemet endast skall bibehållas för att
det "" f0T !niTk0St?adeJna’ har Jag eJ något deremot och anser 
det \aia att föredraga framför ett bestämdt anslag till s. k. kontor*-
le -’ n«, r °d {I01?..1 yåVt1bl/?dra|and nyligen blifvit införd. Man har 

nemligen bestämt dels fast lön och dels anslag till kontorshålD 
men man har redan efter några års förlopp kommit underfund med.

• anslaget till kontorshall icke motsvarade sitt ändamål, emedan 
dftt 1 vissa tall vant för stort och i andra fall för litet. I det fallet 
utgor sportelsystemet i så inskränkt mening, som bär är i fråga, en
arhifaf ■ at01’- att de.i lemnar godtgörelse i den män arbete och
r bets kr att tagas i anspråk; men det lemnar icke någon sporre att i 

expeditioner söka en obehörig inkomst, såsom det finnes folk, som 
föreställt sig att det hittills skett. Jag är således fullkomligt af den
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mening, som i Kongl. Maj:ts proposition finnes uttalad, att sportel
systemet bör inskränkas till att motsvara kontorshåll.

.Det var icke heller inom Utskottet någon skiljaktighet med Kongl. 
Maj:ts proposition derom, att boställena skulle indragas. Det må 
visserligen finnas ett och annat undantagsfall, der det kunde vara af 
vigt för häradshöfdingen att vara tillförsäkrad ett bostadsboställe, 
kanske med någon liten jordrymd; men då, af de 103 häradshöfdin- 
garne i riket, 56 innehafva boställen, men endast 8 begagna sig deraf, 
synes detta redan i och för sig utmärka, att, om behof af boställe 
för häradshöfdingarne förefinnes, det blott är undantagsvis, och för sä 
beskaffade undantag tror jag att man icke bör tveka att göra slut på 
eu anordning, som, säga hvad man vill, icke kan vara annat än skad
lig för häradshöfdingarnes embetsåligganden. Den nödgar dem att på 
samma gång de måste fullgöra dessa tillika vara jordbrukare. Det 
var icke ur någon af dessa principiela synpunkter, som Utskottets 
pluralitet ansåg ett uppskof af frågan vara erforderligt, utan behofvet 
af detta uppskof lag deri, att man tvekade, huruvida den utredning, 
som var framlagd i Kongl. Maj:ts proposition, till fullo motsvarade 
verkligheten eller icke. Man hade så mycket mera anledning till en 
sådan tvekan, som af komiténs fem ledamöter skiljaktiga meningar 
hade hysts i fråga om dessa beräkningar, och så väl inom Utskottet 
som inom Riksdagen hafva åsigterna icke varit mindre delade an
gående utredningens tillförlitlighet. Herrarne se, huru den af Herr 
Clairfelt väckta motion i ganska mörka färger skildrar den utred
ning, som är lemna d; och till Utskottet aflemnades en promemoria, 
hvars upphofsman icke kan döljas till följd af det —t—, som är teckna dt 
under densamma och hvilken på kanske nog skarpt sätt angriper de 
uppgifter angående dessa förhållanden, som legat till grund för den 
Kongl. propositionen. Emellertid väckte anmärkningarne från ena 
och andra hållet en naturlig tvekan hos Utskottet att, i en fråga af 
denna omfattning och den ömtåliga beskaffenhet som denna, genast 
acceptera det Kongl. förslaget. Det kunde icke undfalla Utskottets 
uppmärksamhet, att utredningen af denna vigtiga fråga blifvit gjord 
med en fart, som kan sägas vara ovanlig. Komitcn tillsa,ttes i Augusti 
månad förlidet år; den afgaf sitt betänkande den 5 derpå följande 
December, och i samma månad beslöts den Kong], propositionen. Det 
är sannt, att, om också hvilken utredning som helst försökes, man 
derigenom icke skyddar sig mot möjligheten af misstag; men derföre 
att allt menskligt är behäftad! med fel, bör man, efter Utskottets 
tanke, som jag delar, icke underlåta att försöka göra en utredning 
så fullständig som möjlig, och härtill ansåg man i första rummet höra, 
att vederbörande embetsverk, under hvilka häradshöfdingarne omedel
bart lyda, lemnades tillfälle att yttra sig i frågan. Man har väl in
vända och jag tror med skäl, att Hofrätterna icke besitta den speeiela 
kännedom om de ekonomiska förhållandena i hvarje domsaga, som 
fordras för att exakt bestämma, i hvad mån förvaltningskostnaderna 
kunna uppgå till den eller den summan, i hvad mån tjenstgörings- 
penningarne böra fastställas till den eller den summan; men jag före
ställer mig, att Hofrätterna skola hafva den öfversigt åt förhållandena 
inom sitt territorium, att de med något mera sakkännedom böra kunna
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träffa det råtta, än eu fåtalig komité, som naturligtvis icke kan repre
sentera denna sakkännedom från rikets alla delar. Vid sådant för
hållande kunde jag icke annat än understödja det förslag, som af 
Utskottet blifvit framstäldt; men på samma gång finner jag det vara 
af yttersta vigt, att Riksdagen icke skall visa sig döf för det förhål
lande, som tydligen framgår ur komiténs betänkande och af Kongl. 
Maj:ts proposition samt bekräftas af vår dagliga erfarenhet, nemligen 
att det finnes eu mängd häradshöfdingar, som är o aflönade på ett sätt, 
för hvilket statsmakterna icke kunna stå till svars. Jag tillät mig 
derföre i Utskottet, på samma gång jag biträdde förslaget om en un
derdånig skrifvelse om en ny utredning, hvilken jag förmodar skulle 
hinna att utföras till nästa riksdag, då frågan om regleringen kunde 
komma under Riksdagens pröfning, framställa det yrkande “att Riks
dagen, jemte bifall till den underdåniga skrifvelse Utskottet föreslagit, 
mätte för år 1875 bevilja ett anslag af 45,00U R.dr. att ställas till 
Kongl. Maj:ts disposition för beredande åt de 46 svagast aflönade 
häradshöfdingarne af förbättring i deras löneförmåner intill ett belopp 
af högst 5,500 R:dr för dem hvardera.“ Det befinnes nemligen af 
komiténs utredning ådagalagdt, att ibland de, 103 häradshöfdingarne 
i riket finnas icke mindre än 46, som hafva en aflöning understigande 
med ett, två, och till och med tre tusen riksdaler beloppet af 5,500 
R:dr, och då detta belopp 5,500 Rall', både enligt Kong!. Maj:ts pro
position och allas åsigt är det minsta, som eu häradshöfding bör hafva 
i behållen aflöning, för att kunna anses skäligen, godtgjord, vrkades, 
att ett anslag-, behöflig! för att höja aflöningen till 5,500 R:dr, måtte 
ställas till Kongl. Maj:ts disposition; och det är på detta yrkande, 
i sammanhang med förslaget om en underdånig skrifvelse, som jag 
får vördsamt anhålla om proposition.

Herr T om er hjelm: Då föregående talare redan utredt den före
liggande frågans detaljer, ber jag att med afseende derå endast, få 
anföra några allmänna anmärkningar. Då Kongl. Majds proposition 
om reglering af häradshöfdingarnes löneförmåner framkom, kan jag 
ej förneka, att den hos mig liksom hos många andra väckte mycken 
ovilja, derföre att den icke syntes byggd hvarken på rättvisa eller 
billighet. Då den af Konungens rådgifvare, som kontrasignera! detta 
förslag, icke är i tillfälle att här sjelf uppträda, utan har dragit sig 
tillbaka till en verksamhetskrets, som förmodligen synts honom mera 
tacksam, har en annan af Konungens rådgifvare framträdt för att för
svara förslaget, och jag har dervid med glädje hört, att han icke 
kunnat anföra ett enda, i min tanke, giltigt skäl för detsammas an
tagande. Jag påstår till en början, att det ligger en obillighet deruti, 
att man icke tillerkänt häradshöfdingarne rätt att åtnjuta fardag, när 
man vill beröfva dem deras boställen. Uti samma konselj, der detta 
mål förevar, föredrog chefen för Landtförsvars-departementet frågan 
om indragning af indelta arméns boställen, och åt deras innehafvare 
tillerkändes den rätt till fardagsår, hvilken man förnekade härads
höfdingarne. Att så med ett enda penndrag beröfva vårt. lands akt
ningsvärda domarekorps eu löneförmån, då allting för öfrig! blir allt 
dyrare, anser jag hvarken förenligt med billighet eller rättvisa, och
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ej heller anser jag det klokt att göra dessa tjenstemäns löneförmåner 
s'å svaga, att de mer eller mindre måste göras beroende af andra 
näringsgrenar. För öfrigt förmenar jag, i motsats till en del talare, 
boställenas borttagande vara bygdt på en alldeles riktig princip och 
fullt konseqvent, då man indrager alla öfriga tjenstemäns boställen. 
Det har väl. yttrats att det vore bra, om domrarne bibehölles vid 
sina boställen, emedan de derigenom bättre skulle kunna sätta sigill 
i syneförrättningar och dylika göromål, men denna åsigt delar jag 
icke. Hvad åter sportlerna beträffar, så tror jag att man uti Kong]. 
Maj:ts förslag följt en ganska riktig medelväg, i det man nemligen 
borttagit sportlerna i allmänhet, men bibehållit dem uti lösen för vissa 
handlingar, såsom fastebref, stämningar, gravationsbevis och dylikt, 
på det att allmänheten icke, genom att allt för lättsinnigt utbegära 
dylika handlingar, måtte för mycket besvära domaren.

I allmänhet, äro de löner, som uti Kong!. Maj:ts proposition äro 
föreslagna för häradshöfdingarne, ganska otillräckliga, och den beräk
ningsgrund, efter hvilken de äro bestämda, är också ganska olika. 
De beräkningar, som blifvit uppgjorda öfver göromålens omfång uti 
de olika häraden, lära icke vara exakta, och Hofrätterna, hvilka i 
första rummet borde ega kännedom om häradshöfdingarnes arbete, 
hafva icke varit i tillfälle att yttra sig öfver förslaget, hvarföre jag 
icke anser, att detsamma fått den utredning, som grundlagen före- 
skrifver. Af denna anledning gillar jag Sammansatta Utskottets för
slag derom, att frågan bör tagas under förnyad behandling. Jag är 
öfvertygad om, att hvem som än kommer att vid Konungens rådsbord 
bekläda den vigtiga platsen af Justitie-statsminister skall åt frågan 
lemna en fullständig utredning samt se till att den orättvisan icke 
blir begången, att eu gammal tjensteman, som i många år suttit vid 
sin befattning och varit er. burgen man, med ens blir bragt till så 
knappa vilkor, att han icke kan hafva sin utkomst. Jag hoppas med 
ett ord, att, härnäst ett förslag framkommer uti denna fråga, detsamma 
måtte vara grundad!', både på billighet och rättvisa.

Jag har, såsom jag nämnde, icke velat ingå uti frågans detaljer, 
utan endast velat påpeka de allmänna åsigter, som ligga till grund 
för mitt yrkande om bifall till Sammansatta Utskottets betänkande. 
Innan jag slutar, vill jag dock fästa uppmärksamheten vid den be
gäran, som den siste talaren, i öfverensstämmelse med sin reservation, 
framställt derom, att Riksdagen måtte för år 1875 bevilja ett anslag af 
45,000 R:dr, att ställas till Kongl. Maj:ts disposition för beredande af 
förbättring uti de svagast aflönade häradshöfdingarnes löneförmåner. 
Denna hemställan skulle jag särdeles gerna, bifalla, om jag kunde se 
någon möjlighet att vinna framgång deråt inom båda Kamrarne. Om 
vi bevilja dessa penningar, göra vi för öfrigt på rak arm en reglering 
af lönerna, och när Kongl. Maj:t under loppet, af så många år icke 
varit, betänkt på att begära ett dylikt anslag, så kan väl dermed anstå 
ännu ett år. Genom ett bifall till Herr Bennichs reservation tror jag 
dessutom, att de, som önska afslag å Kongl. Maj:ts proposition, skulle 
skada sin sak. och derföre yrkar jag rent bifall till Utskottets betän
kande.
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Herr von Koch: Det är med stor glädje som jag mottagit
detta utskottsbetänkande, i hvilket lernnas erkännande åt en tanke 
som jag länge ifrat för, att man nemligen bör söka komma från spol-' 
telsystemet så mycket som möjligt. Då man, vare sig med rätt eller 
orätt, kunnat misstänka att sportelsystemet inverkat på skyndsam
heten af ärendenas afgörande och till och med på längden åt proto
kollen, instämmer jag med eu föregående talare på denna plats, att 
man visserligen bör söka komma från detta system. Att andraga 
några vidare skäl för denna min åsigt anser jag nu mera icke be
höflig^ då jag ej funnit att någon enda röst inom det Sammansatta 
Utskottet höjt sig för ett vidblifvande af det gamla sportelsystemet. 
Hvad det af Kong!. Maj:t nu framlagda öfvergångsförslag beträffar, 
så får jag säga att detsamma, enligt min uppfattning, är både sinnrikt 
tänkt och med stor omsorg utarbetadt. Om det oaktadt fel förekom
ma i en eller annan detalj, såsom beträffande fördelningen åt tjenst- 
göringspenningar, beräkningen af förvaltningskostnaderna för fram
tiden samt kontrollerandet af uppgifterna om de nu varande inkom
sterna, sä måste det af hvar och en erkännas, att det icke är möjligt 
att precist kunna säga huru stora inkomsterna äro ens för närvarande, 
än mindre huru stora de skola blifva om någon tid. De äro nem
ligen, såsom synes af tabellen, till den grad varierande, att de inom 
samma domsaga under loppet af några fä år kunna vexla flera tusen 
riksdaler. Vi veta alla att detta till en stor del beror derpå, att de 
väsendtiiga sportlerna inflyta för afhandlingar, som äro helt till
fälliga, såsom köp, inteckningar, hypoteksvärderingar m. in. Då 
emellertid beräkningarne grunda sig på ett medeltal af tolf år, samt 
på specifika uppgifter om hvarje inkomstkälla från hvarje domsaga, 
och då de blifvit granskade af två ordinarie häradshöfdingar, som 
suttit med i komitén, samt sedermera kontrollerats både i Justitie
departementet och konseljen, i hvilken finnes flere personer, som sjelfva 
varit domare på landet och ledamöter både i öfverrätt och Högsta 
Domstolen, kan jag ej finna att någon vidare utredning kan vinnas, 
allra minst genom hofrätternas hörande. Då nu emellertid anmärk
ningar blifvit gjorda och det till och med sädana som Riksdagens 
öfriga ledamöter ej känna, men som framstälts i form af en till Ut
skottets ledamöter ställd promemoria, undertecknad med bokstafven 
t., så lärer, det väl icke lyckas att förmå denna Kammare att bifalla 
Kong!. Maj fl.s proposition oförändrad, men det är af vigt att söka 
förena ineningarne så vidt möjligt är samt undvika uppskof, som 
alltid skulle medföra stora olägenheter. Jag får derföre vördsamt 
föreslå:

“att Riksdagen bifaller Kongl. Maj ds förslag, dock så att för
delningen af tjenstgöringspenningar och förvaltningskostnadsbidrag nu 
icke slutligen bestämmes, utan, efter det samtlige häradshöfdingarne 
lemnats tillfälle inkomma med underdåniga yttranden samt nödig 
pröfvad vidare utredning af dessa frågor i öfrigt skett, åt Kong]. 
Majfl öfverlemnas att verkställa en sådan fördelning af det nu här
till äskade anslaget och dervid göra de rättelser förhållandena på
kalla". V

Det är nemligen just i afseende å frågan om tjenstgöring»-
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penningar som Utskottets majoritet tyckes hafva varit villrådig. Der
emot är ingenting anmärkt mot lönernas belopp, mot indragning af 
boställena eller några andra punkter i Kongl. Maj:ts proposition. 
På så sätt komme man dock från något denna riksdag. Hvarför 
skall man väl nu ytterligare uppskjuta hvad som kan af gör as ? Vi 
hafva nu hållit på med denna fråga ända sedan 1840, många skrif
velse!' hafva aflåtits. senast 1868, och då skulle man nu endast i eu 
skrifvelse erkännna att förslaget går i den rätta riktningen, men att 
man inbillat sig att fel vore begånget i afseende å fördelningen, 
Hvarförfej skilja oss från hvad som nu kan afgöras, utan uppskjuta 
det till eu kommande riksdag, dä vi skola icke blott reglera lönerna 
för nästan alla civile tjensteman utan äfven hafva hopp om att få 
afgöra frågorna om ny härordning och grundskatternas aflösning och 
Gud vet icke hvad allt? Om man uppskjuter äfven detta ärende, fruktar 
jag man då löper fara att för alla de stora frågorna man icke hinner 
med denna, utan att den kommer att omfattas med mindre intresse, i 
synnerhet om man beviljar anslag till förbättrande af de svagast aflöna- 
de domrarnes löner. Frågan blefve på så sätt uppskjuten “ad Ca- 
lendas Grwcas“. Det är dock ej blott ur denna .synpunkt som jag 
önskar att beslut fattas, utan äfven ur en annan. Vi hafva ännu den 
goda tiden, och jag har lyckligtvis icke blifvit bedragen i min gamla 
förhoppning, att Sveriges allmoge icke skulle visa någon njugghet när 
det var fråga om att lemna löner åt sina landtdomare. Alla med
lemmar inom Utskotten af allmogeklassen hafva nu erbjudit dessa 
domare en minimilön af 5,500 R:dr och som maximum 8,000 R:dr. 
Detta synes mig, då ett justitieråd icke i år har mer än 8,000 och nästa 
år ej får mer än 10,000 R:dr, vara ett minst sagdt ganska anständigt 
anbud. Tiderna och landtbefolkningens tillstånd kunna snart förändras. 
Mine Herrar, låt det blifva ett missväxtår eller en penningekris, och 
kanske skola vi då länge få vänta på ett dylikt anbud från det hållet. 
Kanske skall det då gå som med skatteafskrifningen att. sedan man 
försummat! att köpa Sibyllans forsta böcker, man får då gorå den 
så mycket fortare. Om nu dessa löner bestämmas, och sedan nästa 
Riksdag skall bestämma lönerna för bofrätternas ledamöter, landt- 
statens tjensteman, landssekreterare, landskamrerare, så beböfver 
man icke gå långt för att finna eu fäst jemförelsepunkt eller norm 
vid bestämmandet af dessa löner; annars är man i villande haf, och 
jag är icke alldeles säker på att samma välvilja existerar hos Sveriges 
beskedliga allmoge för dessa ledamöter i öfverrätter m, fl. som för 
deras domare. De veta ej så väl hvar skon klämmer, de känna dem 
ej, såsom de känna domaren i orten och hans behof. Skola nu lönerna 
för alla dessa bestämmas på eu gång och proportionen dem emellan, 
så kunde de kanske nödgas att pruta på domrarnes löner. Dessutom 
hafva vi länge hört talas om behofvet af hypoteksböcker; vi kunna 
icke väl reglera vårt lagfartsväsende och våra hypoteksböcker förr 
än alla fång blifva lagfarna. Förr än man ställer så till. att dessa 
fång kunna lagfaras utan höga kostnader, tror jag icke att man kan 
hoppas att få igenom en förnuftig lag om lagfarten. Jag tror att det 
är nödvändigt att denna lag kommer i sammanhang med föreskrift 
om uppläggandet af hypoteksböcker. Detta är en fråga som, när deu
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kommer, påfordrar att det icke finnes några formela hinder för dess 
afgörande, och det skulle väsendtligen lättas, om det vid en blifvande 
reglering icke stode i sammanhang med domrarnes aflöning. Dess
utom är det af vigt att denna fråga snart blifver ordnad i och för 
reglering af domsagorna och dermed sammanhängande frågor om 
fängelsebyggnadsskyldighet m. in.

Att något snart bör göras framgår väl äfven af det förhållande, 
att vi hafva 26 domare, som, om de tillhörde en annan kategori af 
tjensteman, skulle föras på indragningsstat, men nu få stå qvar. Så 
länge förhållandet mellan domrarne och vikarierne icke är annorlunda 
regleradt än det nu är, får man ofta till vikarier sådana unga män, 
som göra det för bästa priset, eller domaresöner, kusiner eller släg
tkär. Vikarierne äro nu icke sådana som de skulle blifva om detta 
förslag ginge igenom. Hofrätterna böra nemligen kunna utan alla 
sådana konsiderationer, som inverka på domaren, till vikarie utse den 
skickligaste unge jurist, som för tillfället finnes att tillgå. Domsagan 
kan då hoppas få den skickligaste, i stället för att den nu får den 
som har de bästa relationerna till domaren.

Utskottet anför icke något skäl för sitt tillstyrkande af uppskof, 
som lag icke föreställer mig på bättre sätt kan regleras. Någon 
skiljaktighet inom Utskottet har för öfrigt egentligen icke funnits 
annat än deruti, att tre ledamöter önskat gå ändå radikalare till 
väga i afseende å sportlernas afskaffande. Ingen af denna Kam
mares ledamöter har reserverat sig i den riktningen, och de tre reser- 
vanterne hafva dessutom icke på ringaste sätt antydt huru de vilja 
att regleringen skall ske; då är det icke berättigad! att skrifva till 
Kong!. Maj:t på det sättet.

Det finnes dock ett skäl, som ej uttryckligen är omnämndt annat 
än i reservationerna, och knappast der fullständigt, men som nyss ut
talades från skånebänken, och det skälet har troligen verkat mera än 
alla andra skäl; det har äfven verkat ganska mycket på mig samt 
utgjort en af mina största betänkligheter. Det är det förhållandet, 
att ej mindre än 37 af våra domare skulle förlora en del af de in
komster, hvaraf de nu äro och länge varit i besittning Det är en 
sak, som är något revolterande för våra svenska sinnen, som icke 
äro vana att göra regleringar på det viset, utan när fullmakter lem- 
nats på tjensterna, har man vanligen ställt så till, att ingen förlorat 
på regleringen. Skälet hvarför här skett på detta viset är, att de nu 
verkligen lagligen äro skyldige att underkasta sig reglering på grund 
af att förbehåll denna gång gjorts i deras fullmakter. Emellertid, 
med afseende derå att öfver 30 år förflutit, innan den år 1840 i fråga 
satta allmänna lönereglering blifvit verkställd och derunder många 
häradshöfdingar en längre tid varit i besittning af högre inkomster, 
hvars hastiga, minskning de åtminstone till belopp eller tid kunnat 
förutse, skulle jag anse det val värdt en uppoffring att bereda dem 
någon billig ersättning. I den syftning skulle jag vilja såsom ett 
tillägg till mitt förut nämnda förslag hemställa:

“att Riksdagen medgåfve, att, för beredande af någon ersättning 
jemväl åt de 37 häradshöfdingar, som jemlikt den beräkning, på hvilken 
Kongl. Maj:ts förslag är grundadt, skulle få vidkännas minskning i
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nu varande inkomster, uppgående sammanlagdt till 69,209 kronor, be
vilja åt dem, under deras återstående tjenstetid, ett personligt årligt 
anslag af statsmedel, motsvarande 80 eller BO procent (hvilkendera 
siffran vill jag tills vidare låta vara obestämdt) af den för hvardera 
nu beräknade förlust, att å allmänna indragningsstaten uppföras". 
Tills vidare vill jag icke yrka något annat än bifall till Kongl- 
Maj:ts proposition, men, för den händelse de två tilläggsförslag jag 
tagit mig friheten här framställa, skulle af Kammaren understödjas, 
är jag färdig att framställa yrkande på att de måtte göras till före
mål för särskilda propositioner.

Herr von Greger felt: För min del har jag hyst den önskan,
till och med den förhoppningen, att vid regleringen af häradshöfdingar- 
nes löner alla sportler, utom dem som betingades för särskilda, af 
enskilde påkallade extra förrättningar, skulle upphöra. Det har varit 
en älsklingstanke hos mig, hufvudsakligen derföre att domaren der
igenom frikallades från den hårda nödvändigheten att för bevarandet 
af sin rätt påtvinga parterna handlingar, som de väl äro skyldige att 
lösa, men som de icke behöfva eller vilja lösa, samt derföre att do
maren derigenom befriades från att tillämpa stundom obestämda för
fattningar, af hvilkas tolkning hans egen fördel väsendtligt är be
roende. Jag måste dock erkänna, att genom den utredning frågan 
nu vunnit framgår, att olägenheterna åt en sådan reglering skulle vara 
ganska stora, samt att de olägenheter, som för närvarande förefinnas, 
i väsendtlig män skulle minskas genom det förslag, som nu är fram
stå] dt. Jag finner vidare, att detta förslag synes särdeles val ut
tänkt för att reglera frågan på ett ändamålsenligt sätt. Huruvida 
åter Kongl. Maj:ts proposition i sitt. närvarande skick kan och bör 
antagas, beror i väsendtlig mån dels på riktigheten af de uträkningar, 
som ligga till grund för densamma, och dels på huruvida förslaget 
kan genomföras utan förnärmande af någons rätt eller billiga anspråk. 
Hvad uträkningarne beträffar, så tror jag visserligen, att de i all
mänhet äro riktiga, men längre än till tro kan svårligen någon i detta 
hänseende komma, och jag erkänner, att min tro icke är alldeles fri 
från tvifvel. Hvad först angår förvaltningskostnaderna och tjenst- 
göringspenningarne, så har, såsom af komiténs och Utskottets be- 
tänkanden synes, de från domrarne i detta hänseende lemnade upp
gifter blifvit i väsendtlig mån frångångna. Jag anser det vara af 
vigt, att i första rummet häradshöfdingarne och vidare äfven liof- 
rätterna häröfver höras, icke blott derföre att det synes mig, som 
om väsendtliga upplysningar derigenom skulle vinnas, utan framför 
allt derföre att, innan man fattar ett beslut, som i så hög grad in
griper i enskild rätt, vederbörande böra få tillfälle att utveckla sina 
anspråk, och utreda de förhållanden, hvarpå desamma grunda sig. 
Hvad tjenstgöringspenningarne beträffar, så torde i fråga om beräk
ningsgrunden för dem en anmärkning höra göras. Dessa hafva be
räknats så, att 10 R:dr upptagits för hvarje tusen af innevånare
antalet, 10 R:dr för hvarje brottmål af gröfre beskaffenhet och5R:dr 
för hvarje annat afgjordt mål, civilt eller kriminelt. Härvid synes 
mig. att det afseende, som blifvit fästadt vid folkmängden i detta fall,
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är väl litet. Deraf beror nemligen i väsendtlig mån en mängd göro
mål, såsom lagfarts-, intecknings- och förmyndareärenden, hvilka vis
serligen icke gifva hufvudbry, men dock taga mycket arbete i anspråk. 
Eu domsaga af 40,000 innevånare skulle efter folkmängden gifva 400 
R.:dr och eu med 20,000 innevånare 200 R:dr; och ifrågavarande ar
bete synes sannerligen större, än att det härmed kan anses ersatt. 1 
sammanhang härmed står en annan fråga, hvarom, i fäll den utställdes 
till hofrätterna, mycket vore att säga; det är frågan om vikariats- 
arvodena. Enligt förslaget skulle eu häradshöfding, som åtnjuter 
ständig tjenstledighet, och dessa kunna blifva många, då Kongl. Maj:ts 
proposition icke afser beviljandet af rättighet för häradshöfdingar att 
såsom andra civile tjensteman öfverflyttas på indragningsstat, hafva 
ovilkorlig rätt att behålla hela den fixa lönen, och vikarien nöjas med 
tjenstgöringspenningarne. hvilka i derå domsagor icke uppgå till mer 
än 1,000 R:dr. Det synes mig åtminstone möjligt, att stora svårig
heter skulle möta att till ett längre förordnande få eu passande vi
karie för detta ringa belopp. Väl kunna för kortare tider mindre er
farna personer utan skada för domsagan forordnas till domare; det 
är till och med nödvändigt, att unge män få öfva sig genom sådana 
förordnanden för att i sin tur blifva erfara e, men sådant är icke för
hållandet, då en domsaga under en längre tid är ledig, och vikarie 
således är i saknad af den ordinarie käradshöfdingens råd, hjelp och 
inseende. Vidare förekommer frågan om betydelsen af de vilkorliga 
fullmakter, som nu äro för en del häradshöfdingar utfärdade. Jag har 
här en fullmakt, utfärdad år 1846, för domaren i Bara och Torna hä
rad. Den innehåller, att han skulle få åtnjuta den lön, som enligt 
lag och författningar tjensten tillkommer, intill dess i anledning af 
väckt fråga om förändrad lönereglering för domare och ny fördelning 
af domsagorna, löneförmånerna framdeles kunde blifva annorlunda 
bestämda; men sedermera har, enligt hvad Kongl. bref vet till Hof- 
rätten öfver Skåne och Blekinge den 25 November 1851 visar, dom
sagorna inom Malmöhus län blifvit slutligen reglerade, hvarvid “bo
stället Stora Råby och hel lön" tillerkänts domaren i Torna och Bara 
härad, hvilket beslut “i hvad det afser reglering af löneförmånerna11 
Hoträtten till kännedom och efterrättelse meddelat.

Nu drifves den satsen, att den förutsatta regleringen redan är 
verkställd genom det nämnda brefvet, och att vilkoret i fullmakten 
sålunda förfallit. Jag vill icke bestämdt påstå, att den, som väcker 
ett sådant anspråk, bär fullkomligt rätt. men jag har ansett det an
gifva förhållandet såsom ett fullgiltig! skäl, hvarföre vederbörande 
domare borde i saken höras. Man har äfven talat om den obillighet, 
som skulle ligga deruti, att de. som nu hafva och under en längre 
tid haft större inkomster än enligt detta förslag skulle tillkomma 
dem, komme att gå miste om dessa inkomster. Statens rätt att min
ska inkomsterna kan icke förnekas, der ovilkorlig! förbehåll i full
makterna förefinnas, men billigheten så mycket mer. Det är väl 
sannt, att löntagarne fått en varning, men denna är redan 34 år gam
mal, och i samma mån som ett skrämskott är aflägset, mister det sin 
kraft. De nuvarande häradshöfdingarne kunna skäligen anses hafva

lemna!
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lemnat sina förra befattningar samt mottagit sina domsagor och 
inrättat sin ekonomi i förväntan att få behålla de nuvarande 
löneinkomsterna eller åtminstone att icke göra så stor förlust, som 
nu är i fråga. Flere af dem skulle nemligen förlora 3 ä 4,000 R:dr 
årligen och en till och med G,400 R:dr. Detta synes mig väl strängt, 
och saken bör alltså ånyo tagas i betraktande, efter det häradshöf- 
dingarne fått tillfälle att sin talan utföra. Obilligheten kan lätteligen 
afhjelpas antingen genom ett tillfälligt anslag åt dem, som komme att 
förlora mest, eller genom en öfvergångsstat. Enligt Kongl. Maj:ts 
proposition skulle en domare, som komme att lemna sitt boställe, an
ses uppsagd i och med detsamma beslutet om den nya lönereglerin
gens införande fattades. A andra sidan drifves den satsen, att upp
sägningen icke kan anses hafva skett, förrän löneregleringen träder i 
verkställighet, och deraf skulle följden blifva den, att de få bibehålla 
sina boställen ännu ett år alldeles efter samma grund som i afseende 
å innehafvarne af arméns boställen varit föreslaget. Äfven detta 
är en fråga, som efter vederbörandes hörande bör tagas i öfver
vägande.

Häraf följer, att jag för min del godkänner grunderna i Kongl. 
Maj:ts proposition, men anser den icke nu kunna antagas, hvarföre jag 
hufvudsakligen sluter mig till Utskottets betänkande. Emot detta 
har jag dock, enligt hvad jag förut yttrat, den anmärkning, att den 
största vigten blifvit lagd på hofrätternas hörande; för min del anser 
jag det vigtigaste vara, att häradshöfdingarne höras. Vidare linnes 
uti Utskottets hemställan eu tavtologi, som lätt kan undvikas; det 
står nemligen, att Riksdagen med tillkännagifvande “att ytterligare 
utredning i frågan ansetts erforderlig, måtte hos Kong], Maj:t anhålla, 
det Kongl. Maj:t ville efter vidare utredning eif frågan“ inkomma med 
förnyad framställning etc. Att två gånger upprepa ordet utredning 
är icke behöfligt, hvadan mitt förslag är af följande lydelse:

att Riksdagen i underdånig skrifvelse förklarar sig icke kunna 
för närvarande bifalla Kongl. Maj:ts proposition, men, med godkän
nande af grunderna för densamma, anhåller, att hofrätterna måtte 
föreläggas att, sedan åt vederbörande häradshöfdingar lemnats till
fälle att sig yttra, inkomma med utlåtande i ämnet, och att Kongl. 
Maj;t ville med afseende å den ytterligare utredning, som härigenom 
och i öfrigt kunde vinnas, förnyad framställning i ämnet till Riks
dagen afgifva.

Herr Statsrådet Bredberg: Med anledning af den diskussion, 
som nu blifvit förd, anhåller jag till en början att få erinra om en 
framställning från 1868 års Riksdag, deruti begäres, “att Kongl. Maj:t 
täcktes låta dels undersöka och utreda, om och på hvad sätt det nu 
med vissa tjenstebefattningar förenade aflöningssättet, medelst expe
ditionslösen eller andra sportler, skulle till båtnad för det allmänna 
kunna helt och hållet eller till någon del afskaffas, och dels tillse, 
huruvida de åt civile embets- och tjensteman upplåtna boställen borde, 
i den mån sådant författningsenligt kunde ega rum, till statsverket 
indragas". Just i den riktning, som denna skrifvelse antyder, är det
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Kongl. förslaget uppgjordt. Det innefattar en reglering af härads- 
liöfdingarnes aflöning, hvarigenom de icke skulle blifva hufvudsak
ligen beroende, såsom hittills, på expeditionslösen och sportler, utan 
hafva fast lön. En del sportler skulle visserligen bibehållas, men de 
motsvaras af de särskilda, till egentlig domareverksamhet icke hän
förliga bestyr, som desse tjensteman måste ombesörja. Hvad bo
ställena angår, öfverensstämmer förslaget icke blott med hvad Riks
dagen år 1868 begärde, utan äfven med det förfaringssätt, som blifvit 
följ dt i afseende på andra embetsmannaklasser. En talare har nämnt, 
att innehafvandet af boställe skulle för landtdomaren vara i viss mån 
instruktivt, men det har också af andra blifvit erinradt, huru ytterst 
få begagna sig af denna förmån, i det endast åtta häradshöfdingar 
sjelfve bruka sina boställen. I allmänhet har diskussionen visat, att 
de grunder, Kongl. Maj:t i sitt förslag följt, blifvit gillade af Kam
marens ledamöter. En och annan anmärkning har dock träffat sjelfva 
hufvudsaken, och en talare har rent ut sagt, att Kongl. Maj:ts pro
position vore grundad hvarken på rättvisa eller billighet. Till stöd 
för ett sådant påstående har han anfört, att boställshafvarne icke 
skulle få åtnjuta fardagsrätt. Det Kongl. förslaget innefattar emeller
tid uttryckligen den bestämmelse, att boställshafvarne skulle lemna 
sina boställen först den 14 Mars 1876. Yi hafva nu vårtiden år 1874, 
och i händelse detta förslag bifalles, kan uppsägningen nog ske till
räckligt tidigt, för att afflyttning efter behörig fardagstids åtnjutande 
skall kunna ega rum år 1876. I afseende på samma fråga yttrade 
den siste ärade talaren, att det kunde vara tvifvelaktigt, om boställs
hafvarne fingo åtnjuta fardag, då de icke kunde få del af den nya aflö- 
ningen förrän nästa år. Jag ber dervid att få bemärka, att om, så
som det skulle ske enligt det Kongl. förslaget, de nya lönerna till
träddes från början af året näst efter det, under hvithet beslutet om 
löneregleringen fattades, således från början af år 1875, skulle de 
ifrågavarande tjenstemännen under nämnda år och ända till den 14 Mars 
1876 samtidigt åtnjuta hela den nya lönen och innehafva sina bo
ställen. Hvad billigheten angår, fruktar jag, att en och annan anser 
den ligga helt enkelt deruti, att hvar och en bättre lottad får behålla 
alla de förmåner han har, och att man icke gerna ser någon annans för
måner ökas. Att t. ex. indelta arméns befäl skulle få besitta sina bostäl
len längre än häradshöfdingarne, är ett förhållande, som förklaras deraf, 
att hela aflöningsregleringen för båda staterna befinner sig på något 
olika ståndpunkt. Jemförelsen med andra bör för öfrigt väl icke vara 
ett hinder när det gäller nödig reglering af hela aflöningssystemet 
för eu så för det allmänna vigtig klass som domarena.

Grefve Mörner, Oart Göran: Utskottet bär i det afgifna be
tänkandet förklarat sig finna, “en reglering af domarenas inkomster 
i den riktning Kongl. Maj:t föreslagit vara lämplig". Uti detta ytt
rande instämmer äfven jag för min del, men Utskottet säger vidare, 
att det anser en ytterligare utredning af frågan vara erforderlig. Det 
är med afseende härå, som jag tillåter mig att göra några erinringar. 
Det har af den diskussion, som här förevarit, framgått, hvad som äf
ven af komiterades förslag och Utskottets betänkande var käudt, att
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någon fullständig säkerhet icke kan vinnas i afseende på de belopp, 
hvartill underdomarenas löneinkomster uppgå, så länge dessa utgöras 
af sportler. Hvad således i det hänseendet genom den i fråga satta 
ytterligare utredningen skulle vinnas, är för mig icke klart. Den 
enda upplysning, som jag funnit att man skulle kunna erhålla, och 
som möjligen skulle vara till någon vägledning, är uppgift angående 
de belopp, hvartill häradshöfdingarne blifvit till bevillning taxerade. 
För att erhålla denna uppgift behöfver man emellertid icke återför
visa ärendet till Kongl. Maj:t eller uppskjuta dess afgörande, ty om Ut
skottet behagar vända sig till det embetsverk här i granskapet, i hvilket 
jag har äran att vara ordförande, så kan det inom ganska kort tid 
erhålla den upplysningen och således komplettera utredningen i denna 
del. Det har vidare blifvit anmärkt mot det Kongl. förslaget, att 
åtskilliga häradshöfdingar skulle förlora en del af sina nu varande 
inkomster. Det vill synas så af det förslag, som här blifvit fram- 
lagdt, men jag skulle för min del gerna sett, att Utskottet, i stället 
för att undanskjuta saken, hade tagit denna omständighet i öfver
vägande och gjort framställning om att jemka de uppstående miss
förhållandena. Om man i den nådiga propositionen iakttagit den var
samhet att icke sträcka anspråken på representationens gifmildhet 
längre, än hvartill man funnit laglig rätt kunna gifva anledning, så 
ligger deruti icke något hinder för Riksdagen att tillgodose, hvad 
den anser billigheten fordra.

Den vigtigaste betänklighet, som jag för min del skulle kunna 
finna mot det nådiga förslagets antagande, är, att nedsättningen _i de 
sportler, som häradshöfdingarne fortfarande komme att få åtnjuta, 
till äfventyrs blefve något skarp, åtminstone i fråga om en del expe
ditioner, som både äro ganska besvärliga och medföra icke ringa an
svar. Men detta skulle ändock icke utgöra något hinder för mig att 
biträda förslaget, så vida jag hade visshet derom att icke, just till 
följd af den starka nedsättningen, eu reaktion vore att befara och 
att således efter en kort tid en förhöjning i sportlerna åter komme 
att ske. Kongl. Maj:t har visserligen förklarat sig villig att göra en 
sådan reglering af sportlerna, som den Kongl. propositionen inne
håller; men någon garanti för att det kommer att dervid förblifva 
har icke blifvit representationen lemnad. Jag skulle således tro, att, 
om representationen vill förse häradshöfdingarne med fasta löner, 
hade det varit nödigt att vid beslutet föga ett förbehåll derom, att 
det skedde under vilkor att sportlerna i framtiden icke kunde Titan 
Riksdagens medgifvande åter förhöjas, eljest kunde det möjligen 
hända, att vi finge de fasta lönerna, men snart nog hade bredvid 
dem ett lika utveckladt sportelsystem, som det närvarande.

Såsom en betänklighet mot förslaget har af en reservant och äf
ven af en talare här i Kammaren blifvit framhållet, att genom för
slagets antagande häradshöfdingarne skulle blifva berättigade till 
pension på indragningsstat. Detta är jag för min del så långt ifrån 
att anse såsom en betänklighet, att jag tvärtom deruti ser eu af för
slagets stora fördelar, och den enda anmärkning jag i det afseende! 
har att framställa går i en alldeles motsatt riktning mot reservantens. 
Hvad jag finner utgöra ett skäl till anmärkning är nemligen, att för
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slaget icke innefattar någon tydlig och klar bestämmelse i afseende 
å den pensionsrätt, som skulle tillkomma käradshöfdingarne. Skulle 
man på dem tillämpa enahanda grunder, som gälla för öfriga tjenste
man, skulle de i pension erhålla endast 80 procent af den fasta lönen, 
och således vid afskedstagande gå förlustige både återstående 20 pro
cent af lönen och hela beloppet af tjenstgöringspenningarne. För min 
del anser jag det vara så vigtigt för det allmänna, att icke personer, 
sedan de blifvit otjenstbara, stå qvar i tjenst och drifva handel med 
sina embeten, att jag skulle önska en bestämmelse i den riktningen, 
att häradshöfdingarnes pensioner skulle utgå med 80 procent af både 
lön och tjenstgöringspenningar. Då först kunde man antaga, att pen- 
sionsrätten skulle blifva till någon verklighet, och icke kan väl det 
allmänna vinna derpå, att en tjensteman vid 80 år eller derutöfver 
qvarstår vid en tjenst, som han är fullkomligt oförmögen att sköta, 
men hvilket han dock måste göra, han må vara huru samvetsgrann 
som helst, om han icke har utsigt att efter afskedstagandet kunna 
finna sitt uppehälle. Vore deremot förhållandet sådant, att han vid 
afgång från tjensten hade att påräkna en anständig bergning, skulle 
dermed äfven det goda vinnas, att det blefve för hofrätterna och 
dem, som ega att förordna vikarier lättare, likasom jag antager att 
de då skulle finnas dertill mer benägna att utan alla konsiderationer 
till tjenstens bestridande taga den dugligaste och icke den, som kunde 
dela mest med sig åt tjenstens ordinarie innehafvare.

En talare, som önskade uppskof med frågans afgörande, fann eu 
anledning dertill i svårigheten att rätt tyda häradshöfdingarnes full
makter; men derpå måtte väl aldrig representationen skola inlåta sig, 
utan det är väl en sak, som skall i annan väg pröfvas och afgöras. Efter 
mitt förmenande ligger det utom frågan. Skulle något misstag i de 
uppgifter, som i detta hänseende blifvit meddelade, hafva egt rum, är 
det icke något hinder för Kongl. Maj:t att i anledning deraf göra 
framställning om särskild godtgörelse för en eller annan häradshöfding 
utöfver den, som propositionen nu omnämner för vissa käradshöf- 
dingar.

Jag tror icke, att något i sak skulle vinnas genom att ytter
ligare höra häradshöfdingarne och hofrätterna. Då Kammaren inom 
sig räknar flere häradshöfdingar, presidenterne i två hofrätter och 
från den tredje hofrätten en af dess mest framstående ledamöter, vore 
det kanske för Kammaren upplysande, om någon af dem behagade 
tillkännagifva huruvida de tro, att något särdeles för saken kan 
vinnas genom det ifrågasatta hörandet; för min del tviflar jag derpå.

Med anledning af de anmärkningar, som bär blifvit gjorda, och 
det särskilda förslag, som framstälts, till tillägg och modifikation i 
den af Utskottet föreslagna skrift-elsen, tror jag, att Kammaren för 
närvarande icke borde vidtaga någon annan åtgärd, än att återförvisa 
ärendet till det sammansatta Utskottet, hvarom jag tillåter mig att 
framställa anhållan.

Herr von Gfegerfelt: Då jag förra gången hade ordet, glömde 
jag tillkännagifva, att jag instämmer i Herr Bennichs reservation, och 
får jag under åberopande af dess innehåll anhålla att, i sammanhang
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med det förut af mig gjorda yrkande, proposition måtte framställas 
derpå, att Riksdagen måtte för år 1875 bevilja ett anslag af 45,000 kro
nor, att ställas till Kongl. Maj:ts disposition för beredande åt de 46 
svagast aflönade häradshöfdingarne af förbättring i deras löneförmåner 
intill ett belopp af högst 5,500 kronor för dem hvardera.

Grefve Mörner, Axel: Det förefaller mig, som kunde den
nu föreliggande frågan lämpligen anses sönderfalla i två delar, den 
ena afseende häradshöfdingarnes boställen och deras indragning 
till statsverket, och den andra afseende ordnandet af häradshöfdin
garnes löneförmåner i öfrigt. Att, i händelse boställena indragas, en 
ersättning af statsverket för den mistade inkomsten af boställena 
måste häradshöfdingarne beredas, är tydligt och klart. För min del 
skulle jag tro, att de boställen, som äro häradshöfdingarne anslagna, 
skulle kunna utan någon skada indragas, hufvudsakligen enligt de af 
Kongl. Maj:t i sådant hänseende föreslagna grunder. Dessa boställen 
begagnas endast till ett fåtal af häradshöfdingarne sjelfva; största 
delen af desamma äro redan utarrenderade och torde således, såsom 
bostäder betraktade, icke vara af någon omedelbar nytta för härads
höfdingarne. Det skulle således vara en befogad förenkling af 
löneväsendet, om de indroges till staten. Dessutom finnas boställen 
endast för ungefär halfva antalet domsagor; och då således ena hälf
ten af häradshöfdingarne äro utan boställen, så tyckes det, scm om 
äfven de öfrige borde kunna vara det, och kontant lön kunna anslås 
i stället.

Hvad åter angår den öfriga delen af häradshöfdingarnes löne
förmåner, så synes mig frågan om en förändring derutinnan alls icke 
så klar som frågan om möjligheten att indraga deras boställen. Jag 
är för min del icke så öfvertygad om fördelarne af det utaf Kongl. 
Maj:t framlagda förslaget, som åtskilliga andra af Kammarens leda
möter tyckas vara. Det förefaller mig vara en för allmänheten tem- 
ligen likgiltig sak, om, när den i alla fall måste betala lösen för ett 
utslag eller ett bevis, denna lösen skall gå direkt och helt och hållet 
till domarens aflöning eller om den till en del går till domaren och 
till en del till statsverket. Jag skulle då tro, att det vore lika så 
godt, om hela beloppet finge gå till domaren såsom hittills. Skall 
man vidtaga någon ändring i det nu gällande aflöningssättet i detta 
afseende, så synes mig, att man icke borde tveka att taga steget fullt 
ut och indraga hela den nu varande expeditionslösen till statsverket, 
samt i stället gifva häradshöfdingarne en deremot fullt svarande lön. 
Eu häraf följande förmån blefve, att, om häradshöfdingarnes fixa löne
belopp af denna anledning höjdes något utöfver hvad Kongl. Maj:t 
föreslagit, de möjligen kunde blifva berättigade till en pension af 
sådant belopp, att de verkligen kunde vid högre lefnadsålder begagna 
sig af denna rätt och taga afsked från tjensten. Om deremot den 
fixa lönen endast skulle sättas till det belopp, som Kongl. Maj:t före
slagit, så blefve den pension, som skulle komma dem till del vid af
skedstagande^ så låg, att knappast någon torde finnas, som vid in
trädande högre ålder ville begagna sig af sin pensionsrätt, utan de 
fleste blefve hädanefter som hittills nödsakade att stanna qvar på sin
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Slats så länge som möjligt och låta tjensten skötas af eu vikarie.
lan har sagt, att det, för befrämjande af en snabbare expedition, 

skulle vara särdeles gagneligt, om en del af lösen fortfarande till- 
fölle häradshöfdingarne sjelfve. Jag tror dock, att det belopp, de 
derigenom skulle komma att erhålla, blefve så ringa, att det icke 
skulle inverka hvarken till påskyndande eller fördröjande af expedi
tionerna. Af den erfarenhet, vi hafva från de nu varande för
hållandena, då lönen beror på expeditionslösen, synes man kunna 
draga den slutsatsen, att de domare, som hafva benägenhet för att 
skyndsamt utlemna sina expeditioner, de göra det nog i alla fall, och 
de, som äro mera långsamma af sig, de låta icke påskynda sig af 
behofvet eller önskan att hastigt få in sin lösen. Att lösen fort
farande till en del ginge till häradshöfdingarne, tror jag således icke 
skulle gagna till mycket, i synnerhet om lösen blir så låg som det 
föreslås i propositionen. En talare har redan före mig berört denna 
senare omständighet och dervid uttryckt den farhågan, att, om en 
expeditionstaxa komme att bestämmas med så låga belopp, som 
Kongl. Maj:t föreslagit, kunde det lätt hända, att man inom en icke 
aflägsen framtid funne det orimligt, att häradshöfdingarne skulle 
lemna ut expeditioner mot en så låg taxa; man komme då att höja 
taxan och på sådant sätt hade vi då åter full lösen, och dessutom på stat 
uppfördt ett aflöningsbelopp för häradshöfdingarne, som vore vida högre 
än det som nu utgår; och i sådant fall vore fördelen för statsverket 
ingen. På dessa grunder synes det mig vara bäst att antingen låta 
saken tills vidare fortgå såsom nu eller också göra ett uttalande i 
den riktning, som Grefve Posses reservation angifver. Denna reser
vation är efter min tanke icke så ofullständig, som en föregående 
talare velat antyda. Jag anser, att den innehåller allt hvad en skrif
velse till Kong!. Maj:t behöfver säga, nemligen ett angifvande af de 
hufvudgrunder, på hvilka den nya lönestaten borde baseras; att ingå 
i närmare detaljer kan jag icke finna vara lämpligt. Jag får således 
anhålla att Kammaren behagade besluta, “att Riksdagen, med för
klarande att Kongl. Maj:ts proposition icke kunnat bifallas, inåtte till 
Kongl. Maj:t aflåta underdånig skrifvelse med anhållan, att Kongl. 
Maj:t täcktes till nästa Riksdag aflåta nådigt förslag till sådan regle
ring af häradshöfdingarnes aflöning att, med indragning af boställen, 
så vidt sådant utan förnärmande af innehafvarnes rätt kan ske, samt 
upphörande af all sportelinkomst, häradshöfdingarnes aflöning måtte 
bestämmas i lön, tjenstgöringspenningar och kontorshåll“.

“ Kontor shåll“ är ett ord, som måhända icke är rätt lyckligt val dt; 
jag skulle hellre vilja hafva förvaltningskostnadsbidrag; men då med 
kontor skall menas detsamma, så yrkar jag icke någon förändring 
deruti.

Herr von Koch: Jag har begärt ordet endast för att säga, att
jag förenar mig med Grefve Mörner, C. G., i hans anhållan om åter- 
remiss. Jag tror, att det bland oss linnes knappast någon, som är 
riktigt belåten med de förslag, som äro tryckta i betänkandet; i en så 
betydande fråga som denna är det af stor vigt, att man väl väger på 
orden, och det är svårt att göra detta, då man så här på rak arm
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skall fatta beslut angående sjelfva ordalagen. Hvad här under dis
kussionen blindt yttradt kan behöfva betänkas ännu en gång. både 
af Utskottet och af Kammarens ledamöter; och da kunna vi med 
mera säkerhet fatta beslut, när vi — hvilket jag hoppas ej skall droja 
länge — återfå frågan från Utskottets förnyade behandling. Jag an
håller om återremiss.

Sedan öfverläggninge» härefter förklarats slutad, törmälte Heir 
Grefven och Talmannen, att under densamma både afgifvits följande 
yrkanden: l:o att den förevarande punkten måtte bifallas; 2:o åt Herr 
Fröman, att Kammaren för sin del skulle besluta, att Riksdagen, jemte 
bifall till den underdåniga skrifvelse Utskottet föreslagit beviljar för 
år 1875 ett anslag af 45,01)0 R:dr, att ställas till Kong!. Maj ds dispo
sition för beredande åt de 46 svagast aflönade häradshofdmgarne åt 
förbättring i deras löneförmåner intill ett belopp af högst 5,5UU K.ar 
för dem hvardera; 3:o af Herr von Gegerfelt, att Kammaren för sin 
del måtte fatta ett så lydande beslut: “att Riksdagen i underdånig 
skrifvelse förklarar sig icke kunna för närvarande bifalla Kong!. Maj:ts 
proposition men, med godkännande af grunderna för densamma, an
håller, att hofrätterna måtte föreläggas att, sedan åt vederbörande 
häradshöfdingar lemnats tillfälle att sig yttra, inkomma med utlatan e 
i ämnet, och att Kongl. Majd ville med afseende å den ytterligare 
utredning, som härigenom och i öfrigt kunde vinnas, förnyad fram
ställning i ämnet till Riksdagen afgifva, samt bevilja för ar 1875 ett 
anslag af 45,000 R:dr, att ställas till Kongl. Majds disposition för 
beredande åt de 46 svagast aflönade häradshöfdingarne af förbättring 
i deras löneförmåner intill ett belopp af högst 5,o00 R'-dr for uem 
hvardera•“ 4:o af Grefve Mörner, Axel, att Kammaren matte för sm 
del besluta, att Riksdagen, med förklarande att Kongl. Majds propo
sition icke kunnat bifallas, må till Kongl. Majd aflåta underdånig 
skrifvelse med anhållan, att Kongl. Maj:t täcktes till nästa Riksdag 
aflåta nådigt förslag till sådan reglering af häradshofdingarnes aflö
ning, att, med indragning af boställen, så vidt sadant utan förnär
mande af innehafvarnes rätt kan ske, samt upphörande af all sportei- 
inkomst, häradshofdingarnes aflöning bestämmes i lön, tjenstgorings- 
penningar och kontorshåll; samt slutligen 5:o att punkten skulle till 
Utskottet återförvisas.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först propo
sition på bifall till punkten, hvarvid svarades talrika nej, blandade 
med ja, sedermera proposition på antagande af Herr troman* förslag, 
då svaren likaledes utföllo med talrika nej, blandade med ja, vidare 
proposition på antagande af Herr von Gegerfelt* förslag, hvilken pro
position besvarades med många ja, blandade med nej, ytterligare pro
position på bifall till det förslag Grefve Morner, Axel, framställt, 
hvarvid svarades talrika nej jemte åtskilliga ja, och slutligen propo
sition på återremiss af punkten, då svaren utföllo med^manga nej, 
blandade med ja; hvaruppå och efter det proposition pa antagande 
af Herr von Gegerfelts förslag förnyats samt med rnanga ja, blandade
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med nej, besvarats, Herr Grefven och Talmannen förklarade sig nu 
naiva funnit ja öfvervägande.

Herr vojt Kock begärde votering.

Efter förmälan, att Kammaren borde bestämma, hvilketdera af 
de omgå fyra yrkandena skulle utgöra kontra-propositionen vid den 
begär da voteringen, framställde Herr Grefven och Talmannen propo
sition derå, att återremiss af punkten skulle i kontra-propositionen in
tagas och, då dervid svarades många ja, blandade med nei, förklarade 
sig hafva funnit ja öfvervägande.

Med anledning deraf, att Herr l ornérhjelm yrkade votering om 
kontra-propositionens innehåll, uppsattes, justerades och anslogs föl
jande voteringsproposition:

“Den som vill, att, vid blifvande votering om bifall till det af 
Herr von Gegerfelt, i anledning af lista punkten i Sammansatta Stats-, 
Bevillmngs- och Lag-Utskottets utlåtande N:o 2, framställda forsla»-, 
kontra-proposition skall innehålla återremiss af nämnda punkt, röstar
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1 en, det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, kommer annan kontra-proposition att antagas.“

, „ Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—58.
Nej—28.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition 
för hufvudvoteringen:

“Den som bifaller det af Herr von Gegerfelt, i anledning af lista 
Punkten i Sammansatta Stats-, Bevillnings- och Lag-Utskottets utlå
tande N:o 2 framställda förslag, röstar

Den, det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, återförvisas den ifrågavarande punkten."

Vid denna omröstnings utgång befunnos rösterna hafva utfallit 
sålunda:

J a—48. 
Nej—83.
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2:dra och 3:dje punkterna. 

Biföllos.

4:de punkten.

Lades till handlingarne.

Föredrogos ånyo och biföllos Stats-Utskottets den 29 och 30 sist- 
lidne April bordlagda utlåtanden:

jST:o 80. i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående 
kostnader för Nora—Carlskoga jernvägs anslutning till nordvestra 
stambanan; och

N:o 81, angående väckt motion om upphörande af den i Skåne, 
Halland och Blekinge nu utgående helgonskyld m. m.

Föredrogs ånyo Stats-Utskottets den 29 och 30 sistlidne April 
bordlagda utlåtande N:o 82, i anledning af väckt motion, i fråga om 
rättighet för tjensteman, som blifvit till riksdagsman utsedd, att af 
statens medel erhålla godtgörelse för bekostande af vikaries aflöning.

Herr Sundell: Jag vågar för min del vördsamt anhålla om bi
fall till den vid betänkandet fogade reservation. Jag håller nemligen 
före, att Kongl. Maj:t och Kronan aldrig kan hafva skyldighet att, 
utöfver riksdagsmannaarvode^ der sådant skall utgå, vidkännas någon 
kostnad för representants bevistande af riksmöte. Innehafvare af vissa 
embeten behöfva, som bekant, icke hafva någon vikarie, då de sjelfve 
äro hindrade att sköta desamma; andra åter hafva sjelfskrifne vikarier, 
som för sitt besvär härutinnan icke åtnjuta någon ersättning. Till 
dessa höra biskopar, landshöfdingar, universitetsprofessorer med flere. 
Hvad öfrige embetsman beträffar, ber jag att få åberopa en bekant 
författare, som skrifvit mycket i statsförfattningsrätt; han yttrar nem
ligen: “I andra fall, då vikarie måste förordnas och ingen särskild
öfverenskommelse med denne blifvit träffad, kan embetsman, som af 
riksdagsmannauppdraget är hindrad från att sjelf sköta sin tjenst, 
efter regeln icke undgå att något bidraga till vikaries aflöning. Hvar
ken embetsmannafullmakten eller grundlagen befria honom derifrån.“ 
Huru stort detta bidrag bör vara, är åtminstone ungefärligen bestämdt 
i 2:dra punkten af Kongl. Cirkuläret den 9 November 1860. Kongl. 
Maj:t har visserligen en och annan gång medgifvit, att sådana arvoden, 
hvarom nu fråga är, fått utgå från statsmedel. Vid 1868 års riksdag 
gjorde dock Konstitutions-Utskottet anmärkning deremot, hvilken an
märkning likväl tick förfalla; men detta torde väl icke vara alldeles 
precis liktydigt med att Kamrarne gillade Kongl. Maj:ts förfarande 
i detta afseende. Hå jag för min del anser, att såsom svar på motio-
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lien reservanternes förslag är bättre än Utskottets, får jag, på sätt 
jag nyss nämnde, anhålla om bifall till den reservationen.

Herr Storckenfelt: Äfven jag ber att få uttala mig för bifall 
till reservationen, och detta med afseende å både Första och Andra 
Kammarens ledamöter, hvilket, om jag uppfattade den siste talaren 
rätt, icke tyckes hafva varit meningen med hans yrkande.

Herr vice Talmannen: Jag anser mig, med hänvisande till de 
motiv, som Stats-Utskottet i sitt betänkande anfört för sitt afstyr
kande af motionen, för närvarande och tills andra skäl blifvit före- 
bragta, böra inskränka mig till att endast yrka bifall till samma be
tänkande.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad samt Herr Grefven 
och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till Stats-Utskottets förevarande utlåtande och dels af Herr Sundeil, 
att Kammaren, med afslag derå, måtte för sin del besluta, att embets- 
eller tjensteman, som blifver till riksdagsman vald, skall vara skyldig 
att under den tid han vid ftiksdagen sig uppehåller sjelf bekosta sin 
vikaries aflönande samt att någon godtgörelse af statsmedel till följd 
deraf icke må för sådant ändamål användas; framställde Herr Gref
ven och Talmannen proposition på bifall till utlåtandet och, då dervid 
svarades många ja jemte åtskilliga nej, förklarade sig hafva funnit 
ja öfvervägande.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Särskilda 
Utskottets den 29 och 30 sistlidne April bordlagda utlåtande N:o 3, 
angående reglering af utgifterna under riksstatens sjunde hufvudtitel 
i vissa delar.

heta punkten.

Bifölls.

2:dra punkten.

Mom. a.

Herr Asplund: Såsom Kammaren varit i tillfälle att inhemta
genom den till den nu föredragna punkten afgifna reservationen, har 
i denna fråga en stark meningsskiljaktighet yppat sig inom Utskottet, 
i det hälften af dess medlemmar hyllat eu åsigt och den andra hälften 
en annan, till följd hvaraf också frågans utgång inom Utskottet af- 
gjordes på grund af den aflagda sedeln. Genom denna slump har 
jag kommit i minoriteten och jemte åtskilliga andra nödgats att reser
vera mig till betänkandet, för hvilken reservation jag nu anhåller att 
få framlägga mina skäl.
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Kong!. Maj:t hade i sin proposition uppgjort stat för Skogsinsti
tutet i öfverensstämmelse med den, som förut var gällande, samt, så
som i öfriga fall, äskat ett efter 30 procent beräknadt dyrtidstiilägg 
å löner och arvoden. Någon framställning har vid Riksdagen icke 
blifvit gjord om att på något sätt höja beloppet för denna stat eller 
vidtaga en omorganisation af Skogsinstitutet, hvarigenom förändringar 
skulle åvägabringas i läseordningen och läseplanerna för detsamma. 
Nu har ändock Utskottet ansett lämpligt att inlåta sig på förslag till 
en dylik ombildning af institutet och förökande af dess lärarekrafter, 
i det Utskottet hemställt till Riksdagen att för sådant ändamål höja 
det af Kongl. Maj:t äskade anslaget med 1.120 kronor. Reservanterne 
hafva deremot motsatt sig ett sådant förslag, dels derför att ingen 
framställning i dylik riktning förelåge, dels derför att Riksdagen så 
nyligen, som den 8 Maj 1872, till Kongl. Maj:t afiåtit skrifvelse med 
begäran, att Kongl. Maj:t ville tillse, om och i hvad mån, samt under 
hvilka vilkor en ombildning och förening af teknologiska institutet, 
krigsskolan, skogsinstitutet, med flera tekniska läroverk till en tek
nisk högskola kunde vara gagnelig och af hehofvet påkallad. I an
ledning af denna skrifvelse hade Kongl. Maj:t öfverlemnat frågan för 
vidare utredning åt en komité, hvilken förlidet år afgaf ett vidlyftigt 
betänkande, hvari den tillstyrkte sammanslagningen af de i hufvud- 
staden befintliga läroanstalterna till en teknisk högskola och.afgifvit 
förslag till organisation för densamma. Nu har det förefallit reser
vanterne vara högeligen olämpligt, om i närvarande stund, innan 
denna fråga blifvit af Kongl. Maj:t till afgörande företagen och Kongl. 
Maj:t fått tillfälle att till Riksdagens öfvervägande framlägga det 
förslag, han funne godt att gilla, Riksdagen skulle inlåta sig på ett 
försök till ombildning af Skogsinstitutet, låt vara att denna ombild
ning också är temligen obetydlig. Vidare hafva reservanterne äfven, 
såsom jag redan antydt, ansett sig för sin åsigt ega ett stöd i den 
omständigheten, att någon framställning i denna riktning hvarken af 
Kongl. Maj:t eller någ-on enskild motionär blifvit gjord; och om det 
också icke skall anses obefogadt af Utskottet att vid sådant, förhål
lande föreslå Riksdagen högre utgifter, än hvad Kongl. Maj:t i sin 
proposition föreslagit, så torde väl åtminstone i eu anslagsfråga sådan 
som denna synnerligen talande skäl hora förebringas, innan Riks
dagen besluter sig för att öfverskrida det af Kongl. Maj:t äskade 
beloppet. Utskottet bar visserligen trott sig finna ett skäl för befo
genheten af sin åtgärd i den af Herr Odelberg afgifna motionen och 
såsom bevis derför åberopat ett uttryck ur densamma, nemligen att 
med motionen skulle afses “befordrande af skogsväsemdets fortgång 
och utveckling." Mig förefaller dock detta skäl vara särdeles lång
sökt och icke kunna rättfärdiga Utskottets handlingssätt. Utskottet 
har vidare förklarat, att det nu framlagda förslaget om en omorgani
sation af Skogsinstitutets lärarekrafter icke skulle på något sätt komma 
att menligt inverka på den slutliga lösningen af den stora frågan om 
institutets sammanslagning med andra läroanstalter till en teknisk 
högskola. Det är svårt att göra fullt klart för sig, i hvad män Ut
skottets förslag skulle menligt inverka på denna fråga; men för min 
del tror jag i alla fäll icke, att det kan vara rätt lämpligt att antaga
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detsamma. Det må visserligen vara sannt, att den ombildning, Ut
skottet föreslagit, i viss mån sammanfaller med det förslag, komite- 
rade uppgjort. Men hvem svarar val för, att detta förslag slutligen 
blifver gilladt och antaget? Kongl. Maj:t kommer förmodligen att 
höra vederbörande myndigheter öfver denna fråga; och Han har redan 
gjort början dermed. Det är möjligt, att i följd deraf åtskilliga jemk- 
ningar komma att vidtagas i komiterades förslag, och det kunde då 
hända, att de förändringar, som Utskottet nu vill hafva antagna, 
komme att inverka hinderligt på den nya organisationens slutliga 
genomförande.

Det är således — för att i korthet sammanfatta reservanternes 
skal. — synnerligen olämpligt att i närvarande ögonblick ingripa i 
lösningen af den stora frågan genom att vidtaga en partiel ombild
ning af Skogsinstitutet, och icke heller torde det vara alldeles riktigt 
att föreslå en förhöjning i anslaget, då ingen framställning derom 
blifvit gjord. På dessa två skäl hafva reservanterne förenat sig om 
att hemställa, “att Riksdagen måtte på det sätt godkänna den utaf 
Kongl. Maj:t framlagda stat för Skogsinstitutet, att det för detsamma 
begärda anslag för 1875 beviljas att utgå med ett samrnanlagdt be
lopp af 14,720 kronor.“

Som Kammaren behagade finna, innebär detta detsamma som 
bifall till Kongl. Maj:ts proposition, endast med den förändring, att 
det begärda dyrtidstillägget för 1875 blifvit, i likhet med den af 
Riksdagen följda grundsatsen, nedsatt från 30 till 20 procent. Jag 
vågar således anhålla om bifall till det af reservanterne afgifna för
slaget.

Herr Falk: Utskottet, som i denna punkt behandlat Kongl. 
Maj:ts proposition om anslag till Skogsinstitutet, har här, såsom jag 
tror med fullt berättigande, tagit hänsyn äfven till Herr Odelbergs 
motion, hvilken afser att genom användande af skogsmedlen befordra 
skogsväsendets fortgång och utveckling, och jag föreställer mig, att 
här måste något göras, så vida icke vårt skogsväsende skall gå till
baka i stället för framåt. Riksdagens revisorer hafva, såsom det torde 
vara Herrarne bekant, uttalat den åsigten om Skogsinstitutet, att det 
icke uppfyllde de fordringar, man borde kunna ställa på rikets högsta 
läroanstalt i skogsvetenskapen, och detsamma har jag äfven hört från 
andra håll. År denna åsigt riktig, så lärer anledningen till detta 
missförhållande vara att söka i bristen på tillräckliga lärarekrafter, 
och jag får verkligen säga, att, om institutets nuvarande ende lärare 
i skogsvetenskapliga ämnen skulle kunna fullgöra allt hvad honom 
åligger, då skulle han hafva krafter, som öfverstiga den vanliga gra
den af mensklig förmåga i undervisning, en förmåga, sådan att den 
väl kan undantagsvis finnas, men att man icke kan i längden hoppas 
att få för institutet påräkna en dylik. Jag skall sedermera åter
komma till detta, men ber att nu få först yttra några ord om insti
tutets ekonomiska ställning. Skogsinstitutet har icke varit i allmän
het så att säga väl behandladt; anslagen till detsamma hafva succes- 
sive förminskats, i samma mån som skogsväsendet utvecklat sig och 
det allmännas kraf på institutets verksamhet blifvit större. Institutet
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hade under perioden 1860—1869 ett statsanslag af 17,400 R:dr, för
utom inkomsten af ett arrende, uppgående till 600 R:dr; institutet 
hade då, förutom direktören, fyra lärare, deraf en i skogshushållning. 
Året 1870 nedsattes anslaget till 15,300 R:dr samt uppfördes på extra 
stat, och 1871 skedde en ytterligare nedsättning af anslaget till 13,100 
R:dr, hvilken nedsättning hade den följden med sig, att lärarebefatt
ningen i skogshushållning måste indragas och hans åligganden öfver- 
flyttas på direktören, som således fick ensam undervisningsskyldighet 
i alla ämnen, som höra till skogsvetenskapen. Af den för institutet 
uppgjorda arbetsplan har Utskottet inhemtat, att direktören undervisar 
20 timmar i veckan. Han har således, förutom den tid som upptages åt 
tentamina och läroverkets ekonomi, att under 20 timmar i hvarje vecka 
meddela undervisning i alla skogsvetenskapliga ämnen, hvartill kom
mer att han. ensam skall handleda eleverne vid alla de praktiska öf- 
ningarne. Äfven om en enda person skulle vara skicklig nog till allt 
detta, hvilket torde vara högst ovanligt, är det dock gifvet, att hans 
tid icke kan medgifva honom att, såsom han borde, genom sjelfstudium 
följa skogsvetenskapens utveckling, såväl inom som utom landet. Ut
skottet har för sin del ansett minst tvänne lärare i skogsvetenskap 
erfordras, eller samma antal, som fanns under perioden 1860 —1869. 
Vid utländska högre skogsläroverk har man vanligen ända till fem, 
sex eller sju lärare i skogsvetenskapliga ämnen, och^vi hafva blott 
en enda. Man skulle då verkligen kunna göra den frågan: hvad har 
skogen för värde för oss? Att något här måste göras, torde ej kunna 
bestridas, och Utskottet har hemtat anledning att framkomma med 
en liten förändrad organisationsplan för institutet ur den ofvannämnda, 
af Herr O delberg afgifna motionen, då denna, på sätt jag nyss haft 
äran nämna, afser “befordrandet af skogsväsendets fortgång och ut
veckling". Jag får väl medgifva, att den anledningen är litet grand 
långdragen; men då man vill det rätta, tycker jag, att man kan draga 
så långt som helst, endast man dermed har någon förhoppning att 
komma till målet. Nu kan man genom en ganska liten förändring i 
organisationen af institutets lärarekrafter komma derhän, att under
visningen blir åtminstone nödtorfteligen tillgodosedd. Ty sedan nu
mera såsom vilkor för inträde vid institutet erfordras att hafva under
gått godkänd afgångsexamen från högre elementarläroverk, torde 
lärareplatsen i matematik kunna indragas, och undervisningen i detta 
ämne, om i stället inrättas en lärarebefattning i skogshushållning, 
lämpligen kunna af denne lärare bestridas, hvarigenom någon tillök
ning i lärareplatsernas nuvarande antal icke skulle blifva behöflig. 
Med denna lilla förändring i läroämnenas fördelning har Utskottet 
kommit till en organisationsplan, hvarför kostnaden öfverstiger det 
af Kongl. Maj:t begärda anslaget med endast 1,120 kronor, och det 
vore väl icke för mycket begärdt om Riksdagen för landets enda full
ständiga skogsläroverk beviljade den lumpna summan af. 16,450 kro
nor, sedan Riksdagen så frikostigt sörjt för andra praktiska läroan
stalter, såsom rikets landtbruksskolor, teknologiska institutet na. fl.

Hvad reservanterne haft att invända mot Utskottets förslag är, 
om jag förbigår hvad som skall höra till utskottshemligheterna, egent
ligen endast, att ett förslag till ny organisation af Skogsinstitutet för
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närvarande vore beroende på Kongl. Mapts pröfning. Det är mycket 
sannt, att ett förslag till sammanslagning af flera läroverk till eu 
teknisk högskola och bland dem Skogsinstitutet är hos Kongl. Maj:t 
hvilande; men det kan komma att dröja i många år, innan detta för
slag leder till några åtgärder; — och skola vi under tiden låta institutet 
gå allt mer och mer bakut? Jag tror icke, att detta vore rätt, och 
för öfrigt skulle den af Utskottet, föreslagna förändring icke på något 
sätt pligga i vägen för det _ omnämnda nya förslaget, emedan detta 
också upptager två lärare i skogsvetenskap och med ungefärligen 
samma iöner, som dem Utskottet ansett lämpliga, så att en öfver
flyttning framdeles vore ganska lätt verkställd, helst då institutet 
står på extra stat.

På grund af hvad jag nu anfört, tillåter jag mig att yrka bifall 
till hvad Utskottet i denna punkt föreslagit.

Herr Leyonancker: Det är fullkomligt riktigt hvad den förste 
talaren sade, att inom Utskottet meningarne voro delade i denna 
punkt, men meningsskiljaktigheten angick, såsom jag uppfattade den, 
huruvida, det vore formelt rätt af Utskottet att väcka den fråga, som 
nu föreligger. Jag tror mig deremot kunna säga, att ingen menings
skiljaktighet rådde i fråga om nödvändigheten att göra något för 
skogsundervisningens förbättrande. Det tycktes bland Utskottets leda
möter vara en gemensam åsigt, att Skogsinstitutet nu icke uppfyller 
det ändamål, som man af det kan fordra. När nu Utskottet till följd 
af motion hade sig törelagdt att inkomma med förslag i alla möjliga 
riktningar rörande en förbättrad skogsvård, så anser jag det vara 
klart, att Utskottet hade ej allenast rättighet utan äfven pligt att till 
Riksdagen framkomma med sådana förslag, som detsamma ansåg le
dande till en förbättrad undervisning i afseende å skogsskötsel!!. Jag 
behof ver knappt säga, att jag ej är mycket fallen för att Riksdagen 
skall organisera embetsverk, men denna fråga är mycket olika deri 
om organisation af ett embetsverk i allmänhet, redan till följd deraf 
att anslaget till Skogsinstitutet är uppfördt på extra stat, hvilken kan 
år från år förändras. Utskottet har icke heller föreslagit Riksdagen 
att nu besluta någon definitiv organisation, utan endast i sina motiv 
föreslagit vidtagandet af vissa anordningar vid läroverket, hvilka 
ingalunda lägga hinder i vägen för genomförande af den af komitén 
föreslagna större organisationen. Detta har en föregående talare re
dan framhållit! Utskottet, som funnit att undervisningen vid Skogs
institutet behöfver förbättras, har endast föreslagit, att en större 
summa än den nuvarande må ställas till Kong!. Maj:ts förfogande, 
för att, på sätt Kongl. Maj:t finner för godt, användas till undervis
ningens förbättrande. Detta kan väl ej förtjena klander, utan det 
hade varit mera klandervärdt om Utskottet förtegat sin mening, att 
undervisningen nu ej är så beskaffad som önskligt vore. Då jag för 
öfrigt blifvit väsendtligt förekommen af den siste talaren, så vill jag 
ej längre upptaga Kammarens tid, utan anhåller endast om bifall till 
Utskottets hemställan.

Herr Carlson: Hufvudfrågan i afseende på detta betänkande
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är otvifvelaktigt om Riksdagen, sedan den år 1872 hos_ Kongl. Maj:t 
anhållit om en undersökning, huruvida Skogsinstitutet jemte flera an
dra läroverk skulle ega bestånd i sin nuvarande form, eller om de 
icke lämpligen borde förenas till en' teknisk högskola, om Riksdagen, 
sedan den gjort denna anhållan, och undersökning af frågan egt ruin 
samt ärendet nu föreligger till Kongl. Maj:ts pröfning, efter det, så
som jag särskild! inhemta!, alla handlingar äro kompletta, om, säger 
jag, Riksdagen då vill gå det begärda beslutet i förväg för att på 
egen hand företaga en organisation i detta hänseende. Det har blif
va sagdt, att vårt Skogsinstitut icke vore jemförlig! med utländska 
skogsläroverk, och att dess stat småningom blifvit nedsatt. Hvari 
ligger väl orsaken härtill? Jo, otvifvelaktigt deri, att man ej kan 
för ett läroverk, som under 6 år i medeltal haft 7 elever och under 
1872 endast 4, uppgöra en så fullständig stat, att den kan jemföras 
med utländska större läroverk i samma riktning. För min del hyser 
jag den öfvertygelse, att detta ej kan i grund afhjelpas på annat sätt, 
än att detta till sitt omfång så ringa läroverk förenas med ett större, 
hvarigenom undervisningen blefve fullständigare, då der kunde under
visas i fysik, kemi, ritning, mekanisk teknologi och derå sådana äm
nen, som äro af vigt för en blifvande skogsman. Men i detta ämne 
vill jag ej närmare ingå, utan endast hålla mig till, att i ärendets 
nuvarande skick jag icke kan föreställa mig, att Riksdagen vill gå 
den förväntade undersökningens resultat i förväg.

Om jag undersöker hvad Utskottet föreslagit, så finner jag att 
det är först en lönetillökning för en lektor i naturvetenskap, och Ut
skottet säger, att den nuvarande lektorn är en utmärkt skicklig man. 
Jag tror dock, att Riksdagen ej bör ingå i något bedömande af de 
särskilde lärarnes mer eller mindre utmärkta egenskaper.

Vidare säger Utskottet, att det är af vigt att för framtiden vid 
institutet fästa goda lärare. Häraf antydes, att Utskottet afsett en 
organisation, som skall ega bestånd för framtiden och följaktligen in
gripa i den organisation, som man förväntar från Kongl. Maj:t. 
Den andra förändring, som Utskottet föreslagit, är att direktören skulle 
få befrielse från att undervisa i skogshushållning. Huru denna för
ändring för ett år kan vara af så genomgripande beskaffenhet, att 
Riksdagen på egen hand bör företaga en ny organisation, vågar jag 
hemställa till Kammaren. Jag ber få påpeka, att i det den Kongl. 
propositionen åtföljande statsrådsprotokoll föreslår Departements
chefen, att Skogsinstitutets stat må bibehållas oförändrad, dock med 
dyrtidstillägg efter den i allmänhet stadgade grund, så mycket hellre 
“som den väckta frågan om en genomgripande förändring i detta läro
verks hela ställning ännu icke blifvit i nåder afgjord". Nu skulle 
Riksdagen utan föregången utredning om huru undervisningen och 
hela läroverket skall ordnas företaga ensam en nyorganisation. Jag 
tror för min del att detta icke vore lämpligt.

Angående frågans formela sida har redan blifvit anmärkt, att in
gen motion föreligger, och då härtill kommer att frågan om Skogs
institutet i sammanhang med hela den praktiska undervisningens ord
nande snart blir föremål för Kongl. Maj:ts pröfning, så kan jag ej



144 Den 2 Maj.

annat än hemställa om bifall till reservationen och Kong!. Maj:ts i äm
net afgifna förslag, så vidt det rör ett dyrtidstillägg af 20 procent.

Friherre Sprengtporten: Jag kan ej finna, att, om den af Ut
skottet föreslagna tillökning i Skogsinstitutets stat af Riksdagen be
viljas, detta i ringaste mån hindrar Kongl. Maj:t från att, om Kong!. 
Maj:t finner lör godt, företaga den större reglering, som är ifrågasatt, 
nemligen att, om så pröfvas nyttigt, förena Skogsinstitutet med något 
annat läroverk. Hvad som, enligt min tanke, är gifvet, är att, då 
hela landets uppmärksamhet är fästad på utvägar för att åstadkomma 
en förbättrad hushållning med så väl de allmänna som enskilda sko- 
garne, första vilkoret för att nå detta mål är, att tillgång finnes på 
kunniga personer, som kunna verka såsom ledare. Under sådana för
hållanden och då jag icke kan tro, att något formelt hinder före
finnes för Riksdagen att bifalla Utskottets framställning, alldenstund 
denna, såsom åtskillige talare förut erinrat om, stöder sig på en 
motion, som blifvit väckt angående förbättring af skogshushållningen, 
så kan jag ej annat än tillstyrka bifall till Utskottets hemställan.

Herr Falk: Jag har begärt ordet endast för att tillägga några
omständigheter, som jag glömde då jag hirra gången yttrade mig.

Äfven om den stora omorganisationen ej skulle komma till stånd, 
så är den lilla förhöjning, som Utskottet föreslagit, lika väl behöflig, 
ty det är verkligen eu märkvärdighet att med de nu varande små 
lönerna Skogsinstitutet kan ega så goda lärare som nu är händelsen.

Dessutom ber jag la fästa uppmärksamheten på, att Utskottet 
egentligen ej föreslagit eu ny organisation, utan en ändring ij statens 
uppställning. Riksdagen skulle genom bifall till Utskottets framställ- 
ning ej fastställa eu organisation, utan endast lemna en större summa 
till Kong!. Maj:t, hvarmed Kongl. Maj:t kan ordna lönerna såsom 
han vill. Hela anslaget är ju för öfrigt på extra stat.

Jag fortfar att yrka bifall till Utskottets framställning.

Herr Brun: För min del fäster jag så stor vigt vid en ända
målsenlig skogsvård, att jag, i motsats till en del talare, vill hem
bära Utskottet min tacksamhet för dess förslag. Jag ser ej deri de 
olägenheter, som af några talare framhållits, nemligen att man genom 
bifall dertill skulle gå den ifrågasatta organisationen af den tekniska 
undervisningen i förväg. Om också den förening, som blifvit före
slagen, låter verkställa sig, så ligger ej derför något hinder i den 
tillfälliga förbättring, som Utskottet föreslagit för att få en någor
lunda hjelplig undervisning i skogsväsendet. Ett särskildt skäl,hvar
för jag tillstyrker bifall till Utskottets förslag, är, att, om också den 
sammanslagning, som är i fråga, blir utförd, hvilket jag betviflar, 
jag ingalunda är viss på att den kommer att medföra ett godt re
sultat. Erfarenheten visar, att man ej vunnit något genom Bergs
skolans förening med Teknologiska institutet.

Jag har ej vidare att tillägga till hvad åtskillige talare redan 
anfört som stöd för bifall till Utskottets förslag.

Herr
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Herr De Maré: De skal, som af de talare, hvilka satt sig emot
•det af Särskilda Utskottet framlagda förslag, blifvit uppställda, äro 
egentligen tvänne. Det ena är, att det skulle vara olämpligt af Riks
dagen att nu komma fram med ett så beskaffadt förslag som Utskot
tets, hvilket skulle verka ingripande i Kongl. Maj:ts rätt att organi
sera läroverken. Det andra är, att tiden skulle vara illa vald, enär 
hos Kongl. Maj:t nu föreligger ett underdånigt utlåtande af den 
komité, som på Riksdagens begäran blifvit nedsatt för utarbetande 
af förslag till sammanslagning af åtskilliga tekniska läroverk. Hvad 
det första skälet beträffar, ber jag att få fästa uppmärksamheten på, 
att Utskottet visst icke har velat föreslå Riksdagen att bestämma 
någon organisation för skogsinstitutet, utan endast att ställa ett för
höj dt anslag till Kongl. Maj:ts förfogande med underdånig anhållan, 
det Kongl. Maj:t täcktes taga i öfvervägande, huruvida de af Ut
skottet föreslagna förändringar i skogsinstitutets organisation må 
kunna godkännas.“ Finner Kongl. Majd, att grunderna för den före
slagna organisationen ej äro lämpliga, så lära de icke heller komma 
att af Kongl. Maj:t godkännas, och hela olyckan är då, att man ställt 
till Kongl. Majds förfogande 1,120 kronor mer än Kongl. Majd ansett 
sig för året kunna använda. Det andra skälet, eller att tidpunkten 
vore illa vald för att föreslå en förändring i organisationen, då Kongl. 
Majd icke ännu till pröfning förehaft det komitéutlåtande, som till 
Kammarens ledamöter blifvit utdeladt, ber jag få bemöta dermed, att 
det, som Utskottet föreslagit, i intet afseende strider mot hvad komi- 
tén tillstyrkt. Den har nemligen föreslagit, att vid den tekniska hög
skolan skulle finnas en professor, som undervisar i skogsindelning 
och skogsteknologi, en lektor i skogsskötsel, en lektor i botanik och 
zoologi samt en extra lärare i jagtkunskap. Utskottet föreslår så
ledes icke i något afseende ett större antal lärare, än som skulle 
finnas i fall Kongl. Majd och Riksdagen godkände det af komitén 
uppgjorda förslag. Platser finnas således för lärarne vid skogsinsti
tutet, så vida de äro lämpliga att användas vid den tekniska hög
skolan, och sjelfva anslaget är på extra stat. Jag tillåter mig tro, 
att, om något skall kunna göras för att åstadkomma en bättre sköt
sel af landets skogar, så väl de allmänna som de enskilda, det första 
vilkoret är, att man har personer lämpliga att sköta skogar; och att 
i närvarande ögonblick derpå är brist, och antalet lärjungar minskas 
i samma mån som undervisningen blir mindre fullständig, är en san
ning, som icke torde kunna förnekas.

Nu säger man, att antagligt är, att behofvet skulle kunna af- 
hjelpas genom den föreslagna tekniska högskolan. Det torde likväl 
ej kunna bestridas, att mer än en erfarenhet gifver vid handen, att 
derför, att Riksdagen aflåtit eu skrifvelse med begäran om utredning 
i ett ämne, ej är gifvet, att när hufvudfrågan kommer till afgörande, 
Riksdagen också bifaller hvad som är föreslaget och ställer de be- 
liöfliga medlen till Kongl. Maj:ts förfogande. Mot sammanslagningen 
af de skilda specialskolorna äro äfven af sakkunniga personer, hvilka 
man måste tillerkänna en viss förmåga att bedöma frågan, reserva
tioner afgifna, och det torde icke vara så alldeles säkert, huruvida
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den tekniska högskolan, i den utsträckning komitén föreslagit, kom
mer till stånd. I sådan händelse undanskjuter man nu genom ett af
steg å Utskottets hemställan fyllandet af ett obestridligt behof. Jag 
ber ännu en gång att få fästa uppmärksamheten på, att Utskottet 
ingalunda tillåtit sig att föreslå en definitiv organisation, som det 
fordrar att Riksdagen skall godkänna, utan endast antyda på livilka 
grunder det anser, att skogsinstitutet tills vidare bör organiseras, 
och för öfrigt, såsom sig bör, öfverlemnat åt Kongl. Maj:t att derom 
besluta. Jag anhåller således om bifall till hvad Utskottet före
slagit.

Herr Asplund: En talare, som yttrat sig för Utskottets försteg,
har redan erkänt, att reservanterne ledas af samma intresse att se 
skogsinstitutet förändradt till fördel för undervisningen, som Utskot
tets majoritet. Jag är tacksam för detta erkännande och försäkrar, 
att visserligen icke bristande intresse föranledt reservationen.

Jag begärde ordet för att med anledning af hvad den siste ta
laren yttrade fästa uppmärksamheten derpå, att Utskottets hemstäl
lan är grundad på det försteg till förändrad stat, som i betänkandet 
blifvit framlagdt, och som afser genomförandet af den af Utskottet 
föreslagna ombildningen. Om nu Riksdagen bifaller Utskottets hem
ställan, men Kongl. Maj:t ej godkänner försteget om berörda ombild
ning, så skall säkerligen tvekan uppstå hos Kongl. Maj:t, huruvida 
det belopp, hvarmed det af Riksdagen beviljade anslag öfverstiger 
det af Kongl. Maj:t äskade, får användas till aflöning för nu varande 
lärarne vid institutet. Anslagsfrågan synes följaktligen vara bunden 
vid försteget till stat. Utskottet har visserligen vid justeringen af 
det först fattade beslutet uti mom. b. intagit en anhållan, att Kongl. 
Maj:t ville taga i öfvervägande, huruvida de föreslagna förändringarne 
kunna godkännas; men, som sagdt, anslaget är dock bundet vid den 
förutsättning, att det af Utskottet uppgjorda försteg vinner Kongl. 
Maj:ts godkännande.

Jag anser fortfarande olämpligt att bifalla Utskottets hemställan 
och förnyar således min anhållan om bifall till reservanternes försteg.

Herr Leijonancker: Jag nödgas åter uppträda för att ånyo
försvara Utskottet mot beskyllningen att hafva framlagt ett försteg 
till ny organisation af skogsinstitutet. Om man läser denna punkt 
af Utskottets betänkande, skall man icke der kunna finna ett ord om 
något försteg till ny organisation. Men hvad skulle väl Kamrarne 
hafva tänkt, om Utskottet endast förklarat, att undervisningen vid 
skogsinstitutet vore svag, och att Utskottet derföre föreslog Riks
dagen att ställa ett anslag af 16,450 R:dr till Kongl. Maj:ts dispo
sition, utan att Utskottet hvarken motiverat försteget om summans 
anvisande eller antydt i hvad afseende undervisningen vore svag. 
Dessa saker måste naturligtvis förklaras, och det är det som Utskot
tet också i motiveringen sökt göra.

Det är för öfrigt icke någon ny sak, att Riksdagen, i stället för 
att godkänna eller nedsätta beloppet af ett af Kong], Maj:t föreslaget 
extra anslag, höjer detsamma. Jag minnes ett tillfälle, då Riksdagen
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höjde ett sådant anslag med 600,000 R:dr. Ett behof skall fyllas. 
Kongl. Maj:t anser, att så och så mycket derför fordras, men Riks
dagen, som finner det af Kongl. Maj:t föreslagna beloppet otillräck
ligt, ställer, jemte det Riksdagen uttalar denna sin åsigt, de medel 
Riksdagen anser erforderliga till Kongl. Maj:ts disposition. Detta är 
hela den enkla frågan äfven här, och någon ny organisation är inga
lunda i frågasatt.

Jag fortsätter mitt yrkande om bifall till Utskottets förslag.

Herr Carlson: Mig förefaller det högst besynnerligt, om här
icke skulle vara frågan om en ny organisation, då Utskottet på ett 
ställe säger, att “Utskottet föreställer sig, att en i viss män för
ändrad organisation af institutets lärarekrafter" skulle på det af Ut
skottet angifna sätt kunna åvägabringas, och Utskottet vidare på ett 
annat ställe fäster “Riksdagens uppmärksamhet derå, att den i fråga 
sutta organisationen af lärarekrafterna öfverensstämmer hufvudsakligen 
med hvad föreslaget är af den komité, som efter nådigt uppdrag af- 
gifvit förslag till förening af skogsinstitutet med flera andra läroverk 
till eu teknisk högskola". Att dessa uttryck komma att inflyta i den 
underdåniga skrifvelsen till Kongl. Maj:t anser jag vara alldeles^gif- 
vet, och det kan väl icke anses lämpligt att på. detta sätt föreslå en 
ny organisation, utan att någon utredning blifvit åstadkommen, utan 
att vederbörande blifvit hörda och utan att de upplysningar blifvit 
inhemtade, som vanligen pläga föregå antagandet af förändrade or
ganisationer.

För öfrigt anhåller jag endast få anmärka, att det är just det 
lifliga intresset för åstadkommandet af en bättre undervisning i skogs
väsendet, som föranledt komiterade att framlägga sitt förslag om 
skogsinstitutets förening med de andra tekniska skolorna till en tek
nisk högskola, ty just derigenom bör en fullt vetenskaplig grund 
kunna läggas för undervisningen i skogsväsendet. Man har nemligen 
trott sig finna, att anledningen, hvarför undervisningen vid skogs
institutet är svag, är att söka i det ringa elevantalet, emedan man 
nemligen icke för 4 eller 7 eller 9 elever kan organisera en fullstän
dig undervisning, som deremot skulle kunna beredas genom institutets 
förening med de andra tekniska läroverken. Detta är det motiv, som 
ledt komiterade, och för min del tror jag, att beviljandet af den i 
fråga satta anslagsförhöjningen skulle se ut som en öfvervägd tanke 
från Riksdagens sida att låta skogsinstitutet förblifva i sin nuvaran
de isolerade ställning.

På grund häraf jemte hvad förut anförts, anhåller jag om bifall 
till reservationen.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, samt Herr Grof
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels 
bifall till det förevarande momentet och dels af Herr Asplund, att 
Kammaren måtte på det sätt godkänna den af Kongl. Maj:t fram
lagda stat för Skogsinstitutet, att det för detsamma begärda anslag 
för 1875 beviljades att utgå med ett sammanlagdt belopp af 14,720 
kronor; framställdes proposition å dessa yrkanden samt besvarades
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med många ja och nej i blandning; hvaruppå, och efter det proposi
tion på bifall till momentet ånyo blifvit gjord samt med många så 
väl ja som nej besvarad, Herr (trefven och Talmannen förklarade sig 
nu hafva funnit ja öfvervägande.

Herr Asplund begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den som bifaller mom. a i 2:dra punkten af Särskilda Utskottets 
utlåtande N:o 3, röstar

J a;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, antager Kammaren det förslag, som Herr Asplund 
afgifvit.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—39. 
Nej—38.

Horn. b.

Bifölls.

3:dje punkten.

Bifölls.

4:de punkten.

l:sta mom., litt. a.

Herr Hallenborg: Jag har egentligen litet svårt att göra mig 
klar reda hvarför man vid detta tillfälle skulle bevilja anslag till 
aflönande af skogsingeniörer, hvilka skulle biträda enskilda skogs- 
egare. På de orter, der skogshushållningen bedrifves i större skala, 
är det väl, föreställer jag mig, nödvändigt för skogsegarne att för
skaffa sig biträde af personer, hvilkas hjelp de kunna påräkna under 
längre tid, hvilket deremot icke läte sig göra med de nu ifrågasatta 
skogsingeniörerne, hvilkas verksamhet, liksom de redan befintliga landt- 
bruksingeniörernes, icke kan anlitas annat än för kortare tid. Jag 
skall emellertid icke för ögonblicket göra något yrkande, då jag hört, 
att en ledamot af Särskilda Utskottet begärt ordet, och jag hoppas 
att han lemnar upplysningar, som kunna förskingra mina farhågor, 
att förelaget icke är nyttigt.
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Herr De Maré: Det förslag Utskottet tillåtit sig framlägga går,
såsom Kammaren behagade finna, ut på anställande af s. k.. skogs- 
ingeniörer, hvilka, i likhet med de redan anställda landtbruksingeniö- 
rerne, som äro afsedda till jordbrukets befrämjande, skulle ställas 
till skogsegares disposition. Afsigten med förslaget har naturligtvis 
varit att till de mindre skogsegarnes disposition kunna till ett så 
billigt pris som möjligt ställa personer, som kunna tillhandagå dem 
med råd och upplysningar. Jag tror, att jag icke gör mig skyldig- 
till någon öfverdrift, då jag påstår, att de större skogarne i mellersta 
och södra Sverige i allmänhet skötas väl, men att deremot de mindre 
skogsegarne illa hushålla med sina skogar. För öfrigt torde det väl 
också icke vara möjligt, att dessa mindre skogsegare, om de behöfva 
råd och upplysningar angående sina skogars skötsel, skulle kunna 
anlita sådana skogsingeniörer, hvilka, såsom jägmästarne, hafva ett 
arvode af 15—20 R:dr om dagen förutom respenningar; men kunde 
man deremot anskaffa dyliivt biträde till så billigt pris som de redan 
anställda landtbruksingeniörernes, hvilkas arvode endast utgör 4 R:dr 
50 öre om dagen och för hvilka staten bekostar resorna, torde man 
kunna antaga, att gagnet af dessa skogsingeniörer skulle blifva lik
nande det som redan visat sig uppstå af landtbruksingeniörerne, 
hvilka allmogen ganska mycket begagnar. Jag tror derför, att Herr 
Åstrands af Utskottet accepterade förslag går i den rätta riktningen, 
den nemligen, att man skall försöka bereda de mindre skogsegarne 
tillfälle att, om de sådant behöfva, till billigt pris erhålla upplys
ningar angående skogssådd, skogsplantering, uppgörande af planer 
angående skogsskötsel och dylikt. Det anslag af 15,000 R:dr, som 
härtill skulle behöfvas, anser jag verkligen vara ytterst obetydligt, 
helst detsamma skulle utgå af skogsmedlen, hvilka utan tvifvel år 
ifrån år komma att stiga. Det vore efter mitt förmenande föga lyck
ligt, om Kammaren nu icke suulle vilja beviija eu summa, som utan 
tvifvel skulle lända de mindre skogsegarne, hvilkas intressen jag tror 
böra nu mera än någonsin tillgodoses, till gagn.

Friherre Sprengtporten: För min del anser jag .icke allenast
att Utskottets förslag mycket väl kan försvaras, utan jag betraktar 
till och med anställandet af dylika skogsingeniörer såsom ett oefter- 
gifligt vilkor för att en ordnad skogshushållning skall kunna all
männare införas i vårt land. •

På dessa skäl, hvilka icke torde behöfva någon vidlyftigare ut
läggning, får jag vördsamt yrka bifall till Utskottets förslag.

Herr O delberg: Ingen må misstänka mig för att icke vilja på
det lifligaste befordra allt, som länder till en förbättring af skogs
skötsel i vårt land, men just derföre att jag hyser en sådan önskan 
vill jag icke med min röst bidraga till antagandet af ett förslag, som 
jag tror kunna gifva anledning dertill, att Riksdagen i en snar fram
tid vägrar anslag för ändamål, som efter min åsigt äro nyttigare än 
detta skulle vara. Jag ber att få erinra Kammaren derom, att för 
några få år sedan tillsattes på statens bekostnad ett slags skogs
ingeniörer, visserligen icke för precis samma ändamål som dessa, men
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ett par personer, som skulle meddela undervisning i kolning och torf- 
beredning. Dessa personer anställdes på samma vilkor som stats- 
agronomerne för att till billigt pris kunna tillhandagå allmänheten 
med råd och upplysningar, men allmänheten var ganska litet benägen 
för att begagna sig af det biträde, som dessa personer kunde lemna, 
hvarför också de båda befattningarne, på framställning af den myn
dighet, hvarunder de sorterade, blefvo indragna. Att nu anställa 6 
skogsingeniörer tror jag icke vore särdeles välbetänkt, emedan det 
skulle möta svårigheter först och främst att finna ett så stort antal 
tjenliga personer, och vidare, om man äfven kunde anskaffa så många, 
att finna användning för dem alla. Skedde åtel' icke det, skulle man 
snarare stjelpa än hjelpa den sak, man vill tillgodose. Jag kan der
före icke bifalla denna punkt oförändrad, utan anser, att för den hän
delse någon åtgärd nu skall vidtagas, antalet bör inskränkas till två. 
Om dessa två skogsingeniörer finna full sj^sselsättning under år 1875, 
står det ju alltid Riksdagen öppet att öka antalet för ett komman
de år.

Jag tillåter mig således föreslå, att Riksdagen måtte, för anstäl
lande af två skogsingeniörer till enskilda skogsegares tjenst, för år 
1875 ställa till Kongl. Maj:ts disposition ett förslagsanslag af 5,000 
kronor.

Herr von Möller: Till fullo inser jag, att Utskottet i god af
sigt framkommit med det föreliggande förslaget om skogsingeniörers 
anställande. Men till en början tillåter jag mig erinra, att, om Ut
skottet dermed åsyftar att betjena endast de mindre skogsegarne, 
torde det dock vara tvifvelaktigt om ändamålet kommer att vinnas, 
ty uttrycket mindre skogsegare är onekligen så relativt, att det ej är 
lätt att veta hvad dermed åsyftas. Rör min del tror jag icke heller 
att det är skäl att nu anställa sex skogsingeniörer, emedan detta 
antal synes mig för stort i en tid, då, såsom en ledamot af Särskilda 
Utskottet upplyst, vi hafva brist på dugliga forstmän samt elevernes 
antal vid skogsinstitutet minskas. Vidare torde lönerna för dessa 
skogsingeniörer vara för högt tilltagna i jemförelse med dem som 
föreslagits för lärarne vid skogsinstitutet. Om en lektor derstädes 
endast erhåller 2,000 R:dr, men dessa skogsingeniörer få 2,500 R:dr 
och dessutom 4 R:dr 50 öre om dagen i traktamentsersättning, då de 
äro ute på förrättning, synes desSa skogsingeniörers lönevilkor vara 
så mycket fördelaktigare än lektorernes vid skogsinstitutet, att det 
måhända kan vara att befara, att dessa senare söka anställning som 
skogsingeniörer och vi sålunda gå miste om goda lärarekrafter vid 
institutet. Då den föregående talaren dessutom påpekat, att de två 
skogsingeniörer, som för några år sedan anställdes för att lemna 
upplysningar angående kolning och torfberedning, blefvo så litet an
litade af allmänheten, att Kongl. Landtbruksakademien fann sig för
anlåten att föreslå det för ändamålet beviljade anslagets indragning, 
tror jag också häri ligger ett bevis för att det är för tidigt att an
ställa ett så stort antal som sex skogsingeniörer. Jag vill icke vidare 
uppehålla Kammaren, utan yrkar bifall till Herr Odeibergs förslag, 
att antalet inskränkes till två och att anslaget i följd deraf nedsättes
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till 5 000 R:dr. Skulle erfarenheten visa, att ett större antal verk
ligen ’ behöfves, så torde intet hinder möta att erhålla förhöjning i 
penningeanslaget, endast tillgång på dugliga personer linnés.

Herr von Gren er: Om jag skulle döma efter den erfarenhet
om skogsväsendet, som jag har från den ort jag har äran represen
tera skulle jag visserligen hysa betänkligheter mo. att bifalla Ut
skottets förslag, då nemligen på denna ort de personer, som ega större 
skogar, bedrifva sin skogshushållning med tillhjelp åt enskilda i deras 
tjenst antagna forstmän och således icke behöfva nagra skogmngen - 
rer under det att deremot på de mindre skogarne ingen ordnad skogs
hushållning existerar, samt de upplysningar som kunna tarfvas an
gående dessa skogars skötsel, lätt kunna erhallas åt de i statens tjenst 
anställda skogstjenstemän, som vårda statens egna skogar. 1 södra 
delen af Sverige tinnes för öfrigt knappast hvad jag skulle vilja kalla 
mindre skogsegare. Då emellertid förhållandet torde vara annorlunda 
i andra delar af landet, är jag för min del icke obenägen att till
styrka bifall till Utskottets förslag, i hvilket afseende jag också med 
anledning af hvad den föregående talaren yttrat angående nedsättan
de af antalet skogsingeniörer från sex till tva, tillåter mig erinra, att 
Utskottet föreslagit tillsättandet af »högst* sex skogsingemorer. Möj
ligen har detta ordet »högst» undgått samme talares uppmärksamhet 
men detta ord visar, att Utskottet tänkte sig möjligheten af att ett 
mindre antal kanske till en början skulle vara tillräckligt. Jag mu 
afgifva min röst för Utskottets förslag.

Friherre. Sprengtporten: Jag instämmer visserligen med eu
talare i mitt grannskap deri, att det kan v a. ra tvifvelaktigt, uiu- 
vida i närvarande ögonblick det finnes tillräckligt stort anta.1 tjenliga 
personer, för att alla de ifrågasatta platserna kunna med fördel pa 
en gång tillsättas; men jag föreställer mig också, att, da anslaget ai 
afsedt att blifva af förslagsanslags natur, Kongl. Maj:t icke skulle 
komma att af detsamma anordna mer än som pa ett för andamaiet 
betryggande sätt kan användas; och härtill hänför jag, om sa sku e 
visa" sig nödigt, utväljandet af unge män. som absolvera^ sina för
studier och egde fallenhet för forstväsendet, för att, pa allmän be
kostnad, låta dem genomgå en kurs vid något af de utmärktare skogs
instituten i utlandet. Utvägar saknas sålunda icke att gorå anvandan- 
det af denna jemförelsevis obetydliga summa fruktbart, likasom att 
påskynda utförandet af planen i hvad det visar sig vara åt behotvet 
påkalladt.

Herr Brun: Äfven denna punkt anser jag förtjena bifall. Det
är nemligen ådagalagdt, att det är lika vigtig! för skogsegarne i vart 
land att få råd och upplysningar i frågor angående skogsvård, som 
det är angeläget för landtbrukare att erhålla dylika råd angående 
jordens skötsel. Jordens skötsel och landtbruksfrågor har man för 
öfrigt i allmänhet mycket bättre reda på än på frågor angående sko- 
garnes vård, och jag är fullt öfvertygad, att just dessa mindre s'ogs- 
egare, som Utskottet i synnerhet afsett, skulle hafva mycket gagn
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af så beskaffade skogsingeniörer. hvarom här är fråga, ty för dessa 
mindre skogsödare är det af vigt att deras uppmärksamhet fästes icke 
allenast derpå, att skogen icke må utrotas, utan äfven derpå, att 
skogshushållningen på ett sådant sätt bedrifves, att man genom ut
dikning och dylikt vinner bättre skogsväxt, än som nu finnes. Vi 
, Ya 1 vai't !an.d ostora sträckor, som nu ingenting bära, men som 

skulle befinna sig i långt bättre skick, om skogshushållningen sköttes sår 
som den bör vara skött. Jag tror derföre, att dessa skogsingeniörer 
skulle fa fullt upp att göra, och att deras verksamhet skulle blifva 
till stort gagn icke allenast för enskilda skogsegare, utan äfven för 
landet i dess helhet.

Hvad dessa skogsingeniörers antal beträffar, så synes det mig. 
att Utskottet, då det föreslagit att det skulle blifva högst sex, bestämt 
antalet så lågt, som Utskottet möjligen, med hänsyn till vårt lands 
vidsträckta areal, kunnat göra. Det är visserligen en sanning att vi 
tor närvarande hafva brist på dugliga forstmän, men om man’ också 
icke skulle få dem så^ särdeles väl vetenskapligt qvalificerade i allt,, 
kan man val i allt fall få skogsingeniörer. som kunna uträtta mycket 
gagn. Slutligen ber jag få uttala den åsigten, att det förslag Ut
skottet bär framställt är det första riktigt praktiska steget för att 
åstadkomma en bättre hushållning med skogarne i vårt land. Oak- 
tadt allt det myckna både talandet och skrifvandet om skogs sköfling 
tror jag icke, att man dermed kommer någon väg. Man måste nemligen 
enligt mm tanke medgifva landets skogsegare rättigheten att någor
lunda skota sig sjelfva_ och stanna vid en slags sjelfstyrel.se, eller en 
styrelse, som utöfvas i framstå rummet af skogsegarne sjelfva och 
vidare af kommunerna och landstingen, men derjemte slutligen äfven 
åt staten, som bör. utöfva så pass mycket förmynderskap, att den 
liv’ i.a^ de enskilda skogsegarne och kommunerna fullgöra sina 

skyldigheter. Un slags inspektion genom dessa skogsingeniörer tron 
jag också skulle verka ganska välgörande; och äfven ur denna syn- 
punkt finner jag skäl att förorda Utskottets förslag, om bifall hvar
till jag anhåller.

Herr De Maré: En aktad talare på kalmarbänken bär fäst upji- 
märksamheten derpå, att Utskottet icke föreslagit ett ovilkorligt an
tagande. af sex skogsingeniörer, utan endast att till Kong!. Mai:ts 
djjdjnsition måtte ställas ett förslagsanslag af 15,000 kronor för år 
lb7ö för anställande af högst sex skogsingeniörer till enskilda skogs- 
egares tjenst; och Utskottet har föreställt sig, att Skogsstyrelsen 
skulle tulvägagå på samum sätt, som Landtbruksakademien gör i af
seende på landtbruksingeniörerne, eller att tillkännagifva för skogs
egarne, att de inom arets utgång hade att insända sina reqvisitioner, 
samt att, sedan dessa ingått, Skogsstyrelsen skulle föreslå antagande 
af det antal, som vore behöfiigt. Det är ganska sannolikt, att under 
törsta året reqvisitioner icke skulle ingå till större antal, än att två 
skogsingeniörer behöfde antagas; men om det skulle visa sig, att be- 
hofvet af biträde i detta afseende vore så allmänt erkändt, att två 
skogsingeniörer icke skulle motsvara de ingångna reqvisitionerna, 
hemställer jag, hvarför det skulle absolut bestämmas, att icke mer
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än två skogsingeniörer finge antagas, och således en del af reqvi- 
renterne icke kunna få det biträde, de önskade. Vidare, då pennin- 
gare icke äro borta, om icke ett större antal rekvisitioner ingått, kan 
jag för min del icke finna, att det kan vara skäl att bestämma an
talet af dessa skogsingeniörer till två, och i samma mån nedsätta 
anslaget, utan anser jag att allt talar för att bifalla Utskottets 
förslag.

En aktad talare på hallandsbänken har beräknat den lön, som 
för en af dessa skogsingeniörer skulle komma att utgå, till 3,000 
R:dr för hvarje. Jag ber dock att få fästa uppmärksamheten derpå, 
att med den föreslagna summan af 15,000 kronor skulle också be
kostas dessa ingeniörers resor, och att man tänkt sig att arvodet åt 
dem skulle utgå liksom för landtbruksingeniörerne, indika senare icke 
hafva mer än 1,500 R:dr i lägsta graden.

Man liar vidare anmärkt, och hvithet icke blifvit motsagdt, att 
det är en stor brist på skickliga skogsingeniörer och att man, för 
att få tillgång på sådana, behöfde förbättra skogsinstitutet. Jagmed- 
gifver villigt, att man till en början möjligen icke kan få skogs
ingeniörer af första rangen; men man finge nöja sig med dem, som 
funnes, och de äro alltid skickligare än en skogsegare, som icke alls 
har studerat skogsskötsel på annat sätt än med begagnande af yxan; 
och för öfrigt hafva vi ganska skickliga revierförvaltare, hvilka sanno
likt skulle komma att anmäla sig till dessa platser, då aflöningen 
derför är något högre, än hvad dessa revierförvaltare hafva, dervid 
förmodligen deras platser emot ett obetydligt arvode skulle kunna 
skötas af personer, som vänta på dylik anställning.

Jag kan således för min de! icke finna, att något af de här fram
dragna skäl varit af den beskaffenhet, att jag tror, att Kammaren 
bör vägra bifall till hvad Utskottet föreslagit.

Herr Ekman, Carl: Jag vill villigt instämma i hvad här blif
vit yttradt, att det väsendtliga hindret för den mindre jordegaren 
att på sin egendom åstadkomma en förbättrad skogsskötsel i viss 
man beror derpå, att man saknar skickliga biträden, som för ordnande 
af en sådan skogsskötsel kunna anlitas. Att således någonting bor 
göras för att sätta dessa mindre jordägare i tillfälle att erhålla ett 
sådant biträde, deri vill jag gerna instämma. Deremot hyser jag 
stora betänkligheter, huruvida målet lämpligen skulle kunna vinnas 
på det sätt, Utskottet föreslagit. Jag tror mig veta, att inom åt
skilliga hushållningssällskap hafva redan blifvit vidtagna ganska all
varsamma åtgärder, för_ att vid sådana tillfällen, hvarom jag nyss 
nämnde, kunna sätta de jordegare, som vilja begagna dylika biträden, 
i tillfälle att finna sådana, och hvilka af hushållningssällskapen hafva 
varit antagne och aflönade för att verka inom det område, som för 
hushållningssällskapens verksamhet är bestämd. Detta synes mig vara 
ganska väl betänkt och medföra den fördel, att den verksamhet, som 
af en sådan person åstadkommes, kan mycket bättre kontrolleras, än 
förhållandet skulle vara, om denne person den ena månaden skulle 
tillhandagå en skogsegare uppe i det nordliga Sverige och den andra 
månaden en annan i den sydligaste delen deraf, för att icke särskilt



154 Den 2 Maj.

fästa sig vid de dryga resekostnader, som skulle blifva en följd af 
en sådan åtgärd, som Utskottet föreslagit. Då det nu gäller att till
se, huruvida man skulle kunna på lämpligt sätt ernå det mål, vi alla 
eftersträfva, har det för mig synts vara allra lämpligast att, der icke 
hushållningssällskapens egna tillgångar voro tillräckliga för att be
kosta aflöningen åt behöfliga skogsingeniörer, till Kongl. Maj:ts 
disposition ställa en summa, med hvilken Kong!. Maj:t kunde under
stödja de hushållningssällskap, hvilka af egna medel saknade tillgång 
att för detta ändamål anställa personer till biträde åt skogsegarne. 
Jag ser verkligen här icke något skäl att göra någon besparing, utan 
jag skulle för min del önska, att samma belopp, som Utskottet tänkt 
sig skola behöfvas för anställande af sex skogsingeniörer, måtte stäl
las till Kongl. Haj:ts disposition för att, efter Kongl. Maj:ts bepröf- 
vande, tilldelas de hushållningssällskap, som ville använda dessa me
del till anställande af sådana biträden, hvarom nu är fråga. Det 
kan naturligtvis icke vara lämpligt att här söka framlägga ett för
slag till beslut i en sådan riktning; men om de åsigter, jag nu tagit 
mig friheten i korthet uttala, skulle af Kammaren godkännas, vågar 
jag hemställa, om icke Kammaren ville i denna syftning återremittera 
denna punkt, hvarom jag hos Herr (Trefven och Talmannen vördsamt 
får anhålla om proposition.

Herr O delberg: Jag måste erkänna, att det sätt för dessa
medels användande som Herr Ekman föreslagit, synes mig så ända
målsenligt, att jag gerna, med afstående af det yrkande jag gjort, in
stämmer i Herr Ekmans yrkande om återremiss. Jag har att före
brå mig, att jag icke tänkte derpå, då jag förut yttrade mig, så 
mycket mer som just den åtgärd Herr Ekman föreslår sedan flera år 
varit vidtagen i det län jag representerar. Att de af hushållnings
sällskapet i nämnda län antagna skogsingeniörer icke alltid varit 
använde så mycket, som man skulle kunnat önska, är visserligen 
sannt; men man må hoppas, att med det intresse, som numera åter- 
vaknat för skogshushållning, de skola komma att anlitas allt mer 
och mer.

Jag förenar mig således med Herr Ekman i yrkande om återre
miss i den syftning, han uttalat.

Herr Hallenborg: Sedan diskussionen nu fortgått sålänge, att
jag deraf kunnat bilda mig ett bestämdt omdöme om de särskilda 
förslag, som här blifvit framställda, får jag för min del instämma i 
det af Herr Ekman gjorda yrkande om återremiss. Jag tror, att 
man, genom att inslå den väg han angifvit, skulle på bästa sätt kunna 
ernå det åsyftade målet: eller att de mindre skogsegarne sättas i 
tillfälle att lära sig inse vigten af att vårda sin skog och utan allt 
för stora kostnader erhålla lämpliga anvisningar om det ändamåls
enligaste sättet att i detta hänseende gå tillväga. De olika förhål
landen, som finnas i de olika delarne af vårt land, skulle genom hans 
förslag kunna vida bättre än genom Utskottets komma att tagas i 
betraktande, då hushållningssällskapen i de särskilda länen med sin 
mera speciela kännedom om orternas lokala förhållanden, derigenom
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skulle blifva i tillfälle att tillgodose de behof, som inom deras respek
tive områden i detta afseende vore för banden. Jag förenar mig så
ledes i yrkandet om återremiss i den syftning, Herr Ekman före
slagit.

Herr Ribbing: Jag skulle icke begärt ordet, om ej en ärad
talare på östgötabänken yttrat sig för återremiss i den syftning, att 
den ifrågavarande saken skulle öfverlemnas åt hushållningssällska
pen. Jag ber att i anledning deraf få lemna den upplysning, att 
inom åtskilliga hushållningssällskap, jag känner till, och isynnerhet 
det i Jönköpings län, försök i den vägen blifvit gjorda, genom an
ställande af särskilda forstmän; men man har kommit till den led
samma erfarenheten, att, då man icke kunde gifva dem annat än en 
ringa aflöning, och föreskrifvit, att skogsegarne borde ersätta dem 
efter det tunnlandtal, en sådan forstmän hade att öfverse, hafva de i 
allmänhet icke begagnats. Deremot är den institution vi hafva i 
våra landtbruksingeniörer en institution, som för den stora allmän
heten är mycket behaglig, icke allenast derför, att de få detta biträde 
så billigt, utan äfven derför att de kunna få denna hjelp på ‘d,.3, 4 
dagar, allt efter önskan. Ty det är i allmänhet för den mindre jord- 
egaren särdeles godt att icke behöfva binda sig vid att underhålla 
ett sådant biträde för en längre tid; och eu eller två dagar torde 
oftast för honom vara alldeles tillräckligt, för att få de råd han be- 
höfver i afseende på skogshygget och den hushållning som under året 
bör iakttagas. Jag tror att det system, som Herr Ekman föreslagit, 
kommer att göra saken mera invecklad och blott försena det hela. 
Jag yrkar obetingadt bifall till Utskottets förslag.

Herr Brun: Jag kan icke underlåta att motsätta mig Herr Ek
mans förslag, tv jag får fästa Kammarens uppmärksamhet på, att, om 
något är olika i vårt land, så är det våra län, både hvad beträffar 
deras areal och folkmängd samt den deraf härflytande större eller 
mindre förmåga att bestrida ifrågavarande kostnader. Ena länet kan 
till exempel mycket lätt uppfylla hvad Herr Ekman afsett, men ett 
annat län icke. 1 öfrigt hemställer jag, om man kan vänta någon 
likformighet hvad angår viljan och lusten att i detta afseende gorå 
något, och jag föreställer mig att det kan inträffa, att man i ena 
länet har en ganska god vilja att mottaga dessa råd, men inom andra 
län återigen är denna håg mycket mindre. Olikheten härutinnan är 
måhända lika stor, som det från de särskilda länens areal härflytande 
större eller mindre behof af skogsingeniörer, och i detta afseende be- 
höfver jag blott påminna om Norrland med en areal, som utgör en 
fjerdedel af hela Sveriges. Min öfvertygelse är, att, om det blefve 
en statens angelägenhet att hålla dessa ingeniörer, måste den äfven 
tillse, att de fullgöra sina åligganden och, då dessa ingeniörer äfven 
böra tillse, huru skogarne kunna förbättras i ena eller andra hänse
endet, tror jag att de största skäl tala för bifall till Utskottets ut
låtande, hvarom jag får anhålla om proposition.

Herr von Möller: Jag ville endast återtaga det yrkande, hvar-
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igenom jag understödt Herr Odelberg, och, sedan han förenat sig med 
Herr Ekman, anhåller älven jag att få instämma i den sistnämndes 
förslag om återremiss i den af honom angifna syftning.

Herr De Härå: Jag ber om ursäkt att jag än en gång besvärar 
Kammaren, men jag måste göra några erinringar i anledning af Herr 
Ekmans yrkande på återremiss i den syftning, att ett belopp af 15,000 
R:dr skulle ställas till Kong!. Maj:ts disposition för att understödja 
de hushållningssällskap, som icke kunna af egna tillgångar anställa 
skogsingeniorer. Jag ber då att i första rummet få fästa uppmärk
samheten på att hufvndvilkoret, för att erhålla dugliga skogsingeniö- 
rer. är att atlöningen blir så tillfredsställande som möjligt. Skulle 
nu bestämmas att de hushållningssällskap, som sakna medel att sjelfva 
aflöna sådana ingeniörer, egde att få. del af detta anslag, så skulle 
de flesta af dessa sällskap, då de vanligen hafva sina årstillgångar i 
allmänhet disponerade, komma att anmäla sig till erhållande af så
dant understöd, och de belopp som i så fall komme att tillfalla de 
särskilda hushållningssällskapen skulle blifva alldeles otillräckliga 
för dessa tjenstemäns anständiga aflönande. Om detta anslag åter 
endast fördelades på sex sällskap, skulle, då ingeniören antagligen 
icke skulle få sysselsättas utom det hushållningssällskaps område, 
för hvilket han vore antagen, denne icke erhålla sysselsättning den 
del af året, som af er, sådan forstner kan användas för att gifva råd 
och upplysningar, och han skulle på så sätt gå i afsaknad af dessa 
4 R:dr 50 öre i dagtraktamente, som äro ett betydligt tillägg till det 
arvode, han hade att erhålla.

Jag tror sålunda, att man genom vidtagandet af den ifrågasatta 
åtgärden icke skulle komma till det åsyftade målet och jag vågar 
påstå, att fördelningen af anslaget mellan hushållningssällskapen 
skulle blifva ytterst svår, då, om jag undantager 4 ä 5 sällskap, de 
andra genom framläggande af sina stater skulle visa, att de icke 
kunna anslå erforderliga medel för skogsingeniörers anskaffande och 
framställa anspråk på statens mellankomst för deras aflönande. Min 
öfvertygelse är deremot, att, om Riksdagen skulle bifalla det af Ut
skottet här framställda förslag, skulle hushållningssällskapen behöfva 
träda emellan på sätt jag vet flera hafva gjort i afseende på landt- 
bruksingeniörerne, eller genom att betala dagtraktamente åt dessa 
personer med 4 R:dr 50 öre, på det att dessa landtbruksingeniörer 
skulle komma i tillfälle att gå till banda med råd och upplysningar, 
som de mindre jordegarne behöfva. Jag är öfvertygad att de hus
hållningssällskap, som äro intresserade för en bättre skogsvård — 
och det hoppas jag att alla äro — skulle anstränga sig för att få 
dessa skogsingeniorer använda genom att anslå medel till deras dag
traktamente. Det är enligt min tanke så vigtigt, att de mindre jord
egarne få råd och upplysningar angående bevarandet af sin skog, att 
det här ifrågasatta anslag är en ren småsak, och jag tror, att man 
bättre skulle nå det afsedda målet, om, på sätt Utskottet föreslagit, 
anslaget blefve stäldt till Kongl. Maj:ts disposition, på detattKongl, 
Maj:t derigenom må blifva i tillfälle att anställa de skickligaste in-
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geniörer, som kunna erhållas, och till det antal, som kunde finnas be
höflig!. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Ekman: Jag anser mig vara tvungen anhålla att få yttra
några ord med anledning af de anmärkningar, som här blifvit gjorda 
mot mitt förslag. Det vill synas mig, som om så väl Herr Bibbing 
som Herr Brun, hvilka motsatt sig bifall till mitt förslag om åter- 
rerniss, i sina yttranden likväl hafva anfört skal, som borde tala 
just för den åtgärd jag vill åstadkomma; ty det förhållande att 
åtskilliga hushållningssällskap, som redan vidtagit åtgärder för att 
lemna sakkunniga biträden åt de mindre skogsegarne, icke hafva till
räckliga tillgångar att disponera öfver, utan fordra att de skogsegare, 
hvilka begagna sig af en sådan persons biträde, skola i förhållande 
till den areal, för hvilken han varit använd, lemna bidrag till hans 
aflöning — detta förhållande synes mig snarare tala för än mot mitt 
förslag. Den brist, som sålunda förefunnes i hushållningssällskapens 
tillgångar och som åstadkomme den af talaren omförmälda svårig
heten, skulle just kunna afhjelpas derigenom, att hushållningssällska
pet finge en del af detta anslag på 15,000 R:dr och sålunda komme 
i tillfälle att åt skogegaren lemna en persons biträde, utan att denne 
behöfde bidraga till hans ersättning. I andra hushållningssällskap, 
der tillgångarne hittills icke medgifvit anställandet af en sådan per
son, skulle ju, derigenom att någon större del af anslaget komme ett 
sådant sällskap till godo, förmågan härutinnan blifva helt annan än 
förut. Herr De Maré har egentligen fästat sig vid att ovilkorligen 
hvarje hushållningssällskap skulle för sitt område antaga en person, 
för att tillhandagå skogsegarne inom detta område med råd i afseende 
på skogsskötsel, och att anslaget härigenom skulle blifva otillräck
ligt; men jag ser för min del icke att något hinder möter, att ju icke 
två hushållningssällskap, hvilkas områden gränsa till hvarandra, eller 
till och med Henne, skulle kunna förena sig om en sådan person; så 
att denna invändning torde icke böra tilläggas alltför stor betydelse. 
Jag ser icke heller någon svårighet för att man på den väg, jag 
föreslagit, skulle kunna nå det åsyftade målet, och om hushållnings
sällskapen kontrollerade i fråga varande personers verksamhet, kan 
man vara mera trygg, att något verkligt gagn dermed skulle åstad
kommas, än om de skola vara anställda för att betjena skogsegare 
öfver hela landet, ena tiden i Norrland och en annan tid i Skåne. 
Jag fortfar i mitt yrkande om återremiss.

Grefve Mörn er, Carl Göran: Det förslag, som af Herr Ek
man blifvit framstäldt, hindrar icke — så vidt jag kan förstå — att 
flera hushållningssällskap få förena sig om en gemensam skogs- 
ingeniör. Då skulle äfven den olägenheten förekommas, som af en 
annan talare blifvit framhållen, nemligen att icke tillräcklig verksam
het för en skogsingeniör skulle förefinnas inom ett hushållningssäll
skaps område. Jag delar den åsigten, att det är af vigt att de min
dre skogsegarne kunna få råd och upplysningar i afseende på en 
bättre hushållning med sina skogar, men jag tror äfven, att i de 
flesta orter är benägenheten hos dem att mottaga sådana råd ganska
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ringa, och att således, om man skulle anställa dylika ingeniörer på 
statens bekostnad som de i fråga varande, komme de att i ganska 
ringa grad anlitas, så vida de icke, för att få resa och ersättning, 
sjelfva skulle draga försorg om att deras vänner, bekanta och släg- 
tingar reqvirerade dem. Jag har haft tillfälle att se något sådant 
med en annan ingeniör, som jag haft att bestyra med i Landtbruks- 
akademien, och jag skulle icke med nöje se en utveckling i den rikt
ningen.

För min del vill jag ej motsätta mig, att dessa ingeniörer skola 
anställas; dock, det var icke många år sedan, då, på grund af en 
framställning, jag vill erinra mig från brukssocieteten, det anställdes 
tvänne personer, som kallades skogsingeniörer, hvilkas hufvudsakliga 
verksamhet skulle vara att till hända gå med råd och upplysningar 
i kolning och bränntorfs beredning. Landtbruksakademiens förvalt- 
ningskomité yttrade dervid, att den icke hoppades någon synnerlig 
framgång af denna institution, men uttalade den önskan att, om en 
sådan skulle komma till stånd, den då måtte ställas under en sty
relse, som hade att göra med bergshandteringen, och hvilken bäst 
kunde tillgodose dem, för hvilkas intresse befattningarne tillkommit. 
Man fick då det svaret, att då blefve det ingenting utaf. Försöket 
gjordes emellertid i den vägen, men misslyckades, och efter några år 
fann man sig föranlåten att ingå med en underdånig anhållan att 
slippa förnya kontrakten, och befattningarne upphörde. Om nu dessa 
ingeniörer skola tillsättas, har jag blott eu anhållan att göra, nemli
gen att Landtbruks-akademiens förvaltningskomité måtte befrias från 
bestyret med att bestämma deras reseplaner och deras utsändande 
samt att detta måtte lemnas åt skogsstyrelsen eller någon annan 
myndighet, som dertill kan finnas tjenlig.

Friherre Sprengtporten: Jag har i denna fråga utgått från
en princip, som jag tror vara den rätta, enär den står i ett oskilj
aktigt samband med införandet af den skogslagstiftning, hvarom vi 
nu öfverlägga, och utgör ett vilkor för möjligheten af dess genom
förande ; och denna oeftergifliga grundsats innebär hvarken mer eller 
mindre: än att staten, när den utfärdar lagar, som ingripa i den en
skildes hushållning och fria dispositionsrätt af dess egendom, äfven 
är förbunden tillse, att den enskilde må komma i åtnjutande af de 
upplysningar och den vägledning som han behöfver, för att kunna 
ställa sig dessa lagar till efterrättelse, så att han icke, genom en 
lätt förklarlig okunnighet i detta fall, må underkastas den påföljd 
lagarne bestämma. Men. enligt min tanke, vinnes icke detta mål ge
nom att, på en sidoväg, åt hushållningssällskapen öfverlemna denna 
fråga, som väsendtligen upphört att ligga inom deras befogenhet, ifrån 
och med den stund, då åt densamma gifvits egenskapen af ett lagbud, 
som, åtminstone till grunden, bör vara gällande inom hela riket; utan 
är det endast på det sätt Utskottet föreslagit, som man kan hoppas 
att närma sig frågans lösning. Jag vill icke så mycket fästa mig vid 
sjelfva begreppet “skogsingeniör", emedan jag för min del tror, att 
denna befattning kunde vara förenad med någon annan tjenst inom 
skogsstaten, som redan finnes, till exempel skogsinspektörsbefattnin-
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gen; men då detta är en omständighet som endast berör verkställig
heten, och saken framstälts på sätt som skett, får jag för min del 
anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr 
Grefven och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å 
dels bifall till Utskottets förevarande hemställan och dels återremiss 
deraf; framställdes propositioner å dessa yrkanden samt besvarades 
med många ja och nej i blandning; hvaruppå, och efter det propo
sition på bifall till Utskottets hemställan förnyats samt med många 
så väl la som nej besvarats, Herr Grefven och Talmannen förklarade 
sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Votering begärdes; till följd hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs följande voteringsproposition:

“JDen, som bifaller Litt. a i 1 mom. af 4:de punkten i Särskilda 
Utskottets utlåtande N:o 3, röstar

J a;
Hen, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, återförvisas ifrågavarande förslag.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—28. 
Nej—33.

l:sta mom. Litt. b.
Herr Ekman, Carl: Med anledning af den utgång föregående

punkt i betänkandet har fått, anhåller jag, att Kammaren behagade 
återremittera äfven denna punkt.

Öfverläggningen förklarades slutad och Utskottets hemställan 
återförvisades.

2:dra mom.

Bifölls.

Anmäldes och bordlädes från nedannämnda Utskott inkomna ut
låtanden och memorial, nemligen från:

Stats-Utskottet:

N:o 83, i anledning af väckta motioner om förändrad reglering 
af skjutsväsendet;
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N:o 84, i anledning af väckta motioner angående beviljande af 
anslag till lättnad i vägunderhållningsskyldigheten;

N:o 85, i anledning af erhållen återremiss å en del af 7:de punk
ten uti Stats-Utskottets utlåtande N:o 22, angående beräkningen af 
statsverkets inkomster;

Lag-Utskottet:

N:o 28, i anledning af återremiss af Utskottets utlåtande N:o 26. 
rörande vissa rättigheter för skjutsentreprenörer, Indika icke tillika 
äro innehafvare af gamla gästgifverihemman;

N:o 29, i anledning af återremiss af Utskottets utlåtande N:o 27, 
angående dels inrättande af en häradsrepresentation för behandlin
gen af häradets gemensamma angelägenheter och dels tillsättande af 
sockenrevisorer för granskning af kronofogdarnes debiterings- och re
do visningslängder öfver häradsmedel;

Särskilda Utskottet:

N:o 5, i anledning af väckta motioner dels om skärpt straff för 
dem, som förorsaka skogseldar, och dels om förhöjning af böter för 
uraktlåtenhet att biträda vid släckning af skogseld.

Herr (trefven och Talmannen hemställde, att de i dag för första 
gången bordlagda målen skulle sättas främst på föredragningslistan 
för nästa sammanträde; hvilket bifölls.

Justerades åtta protokollsutdrag för detta sammanträde; hvarefter 
Kammaren åtskildes kl. 3 e. m.

In fidem 
O. Brakel.


